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  بازگشت قدیمی ها 
به  بهارستان

جابجاشدنصندلیها
بیناصولگرایان

گروه سیاسی: »انتخابات« به پایان رسید. پیش از برگزاری انتخابات اسفندماه، پیش بینی ها 
از میزان مشــارکت در انتخابات نگران کننده بود و برخی از سیاســیون، حضور مردم در 
پــای صندوق هــای رأی را کم فروغ توصیف می کردنــد و برخی پیش بینی کرده بودند 
میزان مشــارکت در این دور از انتخابات نیز به مثابه انتخابات ۹۸ و ۱۴۰۰ پایین باشــد.تا 

زمان تنظیم این گزارش هیچ آمار رسمی از سوی وزارت کشور و نهادهای نظارتی ...

موانع خصوصی سازی 
خودروسازان

درگفتگوبایککارشناسبازارخودرو
مطرحشد

گروه اقتصادی: شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور در تازه ترین گزارش مرکز 
آمار در دی ماه ۱۴۰۲ به حدود ۲۲۲.۷ رســیده اســت که نســبت به آذرماه سال جاری 
به میزان ۲.۶ درصد رشــد داشــته اســت. بر اساس داده ها در یک سال گذشته تاکنون 
در گروه های پوشاک و کفش، تفریح و فرهنگ، دخانیات، آموزش، مسکن، کالاها و 

خدمات متفرقه و ارتباطات میزان نرخ تورم نقطه ای روندی افزایشی داشته است...

درگفتگوبایککارشناساقتصادی
مطرحشد

صعود قابل پیش بینی 
نرخ دلار

گروه اجتماعی: »مهاجرت کردن به خاطر به دســت آوردن رفاه بیشــتر است.« این جمله را 
شهلا کاظمی پور، جمعیت شناس به خبرآنلاین می گوید، اما معنای مهاجرت کردن همیشه 
ترک کشور نیست، گاهی آدم ها به ذنبال همان رفاهی که گفته شد فقط شهر خود را تغییر 
می دهند، از استانی به استان دیگر مهاجرت می کنند تا شاید فقط کمی بهتر زندگی کنند، 

مثلًا به شغلی با درآمد بیشتر مشغول شوند؛ در ظاهر این ایده ...

گفتگوگفتگوگزارش
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 سیل  سیستان و بلوچستان
 را لرزاند؟

علتزلزلههایمنطقهدرگفتگو
بامهدیزارعبررسیشد

گفتگو

موانع طرح اعطای  سهمیه
 به هر فرد
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عرضهفردیبنزیندرکیشمنجر
بهکاهشمصرفنشد

گزارش

نهمین همایش مالی اسلامی با تکیه بر توسعه صنعت مالی 
اســلامی و تاکید بر مهار تورم و رشــد تولید، با حضور وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، رئیس سازمان بورس، رئیس انجمن 
مالی اســلامی ایران و رئیس شورای فقهی بانک مرکزی 
برگزار شــد.علی صالح آبادی رئیس انجمن مالی اسلامی 
ایران اظهار کرد: »این همایش با اسم توسعه صنعت مالی 
اسلامی با تاکید بر مهار تورم و رشد تولید برای نهمین بار 
برگزار شد.«صالح آبادی در ادامه افزود: »اقدامات مهم این 
انجمن با اخذ ISE بین الملل با حمایت دانشگاه های برتر 
کشور و نهادهای مالی تأسیس شد. این انجمن در سه سال 

اول فعالیت خود، بالاترین شیب رشد را در بین...

بهره گیری از ابزارهای مالی 
اسلامی در راستای کنترل تورم

8

درنهمینهمایشمالیاسلامی
مطرحشد؛

گزارش

3

گوشت میلیونی می شود؟
 نمی توان به وعده کاهش قیمت گوشت دل خوش کرد

اصرار بر حفظ بانک های ورشکسته 
نوعی پمپا ژ ناکارآمدی اقتصاد

6

عطابهرامیدرگفتوگوبا
»تدبیرتازه«مطرحکرد:

گفتگو

4

رشد نرخ ارز 
و آلارم های 
تورم

حق شناس در گفت و گو با »تدبیر تازه  « 
گروه اجتماعی: زمین لرزه فنوج در ۵۶ کیلومتری شــمالغرب این مطرح کرد:

شــهر و ۱۵۰ کیلومتری غرب ایرانشــهر در ساعت ۷: ۵۰ بامداد 
۱۵-۱۲- ۱۴۰۲ با بزرگای ۵.۴ رخ داد. بزرگای گشتاوری ۵.۱ و 
ژرفا ۲۵ کیلومتر محاسبه شد. البته گزارش های اولیه مرکز لرزه 
نگاری کشور بزرگای ۵.۶ و ژرفای ۸۰ کیلومتری را اعلام کرد.

مهــدی زارع،  محقــق زلزله شــناس پژوهشــگاه بین المللی 
زلزله شناســی و مهندســی زلزله در این باره می گوید: این زمین 
لرزه با بزرگای گشتاوری ۵.۱ سازوکاری فشاری و راستای گسله 
شــرقی-غربی با تمایل شمالشرق-جنوبغرب داشت و در جنوب 
افتادگــی جازموریان – تــالاب جازموریان – اتفاق افتاد. مجل 
رخداد در مرز جازموریان و چین خوردگی مکران واقع است که بر 
روی پهنه فرورانش فرورانش فعال ورقه عربی به زیر صفحه قاره 
اوراسیا – با سرعت تقریبی ۲۰ میلی متر در سال - همگرا می شوند.

او ادامه می دهد: اگرچه منطقه فرورانش مکران سرعت...

یک کارشناس اقتصادی تاکید کرد: تجربه نشان داده که با تورم ۵ 
الی ۶ درصد می توان انتظار رشد اقتصادی را داشت، اما متاسفانه با 
تورم ۴۰ درصد نه تنها اقتصاد کشور رشد نخواهد کرد بلکه منجر 
به افت آن نیز خواهد شد، کما اینکه در حال حاضر اقتصاد کشور 
منقبض شــده و رشــد ۲۴ الی ۲۵ درصدی آن به دلیل صادرات 
نفت به خارج از کشــور است.عطا بهرامی کارشناس اقتصادی با 
بیان اینکه ریشه اصلی افزایش نقدینگی در اقتصاد کشور مرتبط 
بــا ناترازی بانک های خصوصی و تبدیل دلارهای نفتی به ریال 
اســت، گفت: در واقع افزایش نقدینگی در ایران ناشــی از ریالی 
کردن دلارهای نفتی است که پایه پولی را به طور مستقیم افزایش 
می دهــد و ناتــرازی بانک ها به ویژه بانک های خصوصی منجر 
می شــود نقدینگی بدون توجه به مولفه های ریســک در اقتصاد 
رشــد پیدا کند.این کارشــناس اقتصادی در ادامه با بیان اینکه در 
کل دنیا تورم با رشد نقدینگی مرتبط است، تاکید کرد: در واقع ...

طرح عرضه بنزین فردی که از دوسال پیش در جزیره کیش 
در حال اجرا است منجر به کاهش نشده است و بلکه مصرف 
را در این منطقه بالا برده است.در دولت گذشته زمانی که 
بیژن زنگنه اعلام کرد که دیگر سهمیه بندی بنزین در کار 
نیســت و مردم به هر میزان که بخواهند می توانند بنزین 
مصرف کنند کارشناسان انرژی پیش بینی کرده بودند که 
تولیــد داخلی بنزیــن کفاف میزان مصرف را نخواهد داد و 
مسؤولان کشور چاره ای ندارند تا حجم قابل توجهی بنزین 
وارد کنند.انتقــادات مقــام معظم رهبری به این سیاســت 
نادرســت موجب شــد تا در ســال ۹۸ دوباره سهمیه بندی 
ســوخت به مدار عرضه بازگردد و مصرف کنندگان ملزم 

شوند تا با استفاده از کارت سوخت سوخت گیری کنند...

5

عوامــل متعددی از جملــه افزایش قیمت ارز، پویایی عرضه و تقاضا، تورم، 
شــرایط اقتصادی و سیاســت های دستوری دولت بر افزایش قیمت مسکن 
تأثیر گذاراست که منجر به فشارهای تورمی بر مردم به خصوص دهک های 
پایین جامعه می شود و قدرت خرید آنان را از بین خواهد برد، همچنین قیمت 
کالاها و خدماتی از جمله مســکن را افزایش می دهد، از ســویی دیگر نرخ 
واردات مصالح ساختمانی و هزینه های کلی پروژه های مسکن نیز افزایش 
می یابد، بدیهی است که اگر دولت اقداماتی از جمله وضع مقررات بر معاملات 
املاک یا ارائه تســهیلات برای زمین ارزان قیمت و کنترل و تثبیت قیمت 
مسکن را اجرایی کند، شاید بتواند کاهش قیمت آن را در کشور رقم بزند...
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گروه سیاسی: نزدیک شدن به ماه رمضان باعث شده تا کشورهای 
غربی دنبال یک آتش بس در غزه باشــند. بایدن می گوید توافق 
پاریس در حال رسیدن به نتیجه است و احتمال دارد تا روز دوشنبه 
آتش بســی ۴۰ روزه آغاز شــود. از طرف دیگر برخی از مقامات 
اســراییلی به خوش بینی بایدن بدبین شــده اند. با این حال جلسه 
کابینه جنگ اســراییل در روز چهارشنبه نشان می دهد خبرهایی 
وجود دارد و تلاویو موضوع را نادیده نگرفته است. از طرف دیگر 

نظر نهایی حماس هم مطرح است.
گفتگو با صباح زنگنه کارشناس مسائل خاورمیانه در مورد احتمال 

یک آتش بس در باریکه غزه در ادامه می آید:
رئیس جمهور آمریکا به نحوی از آتش بس ۴۰ روزه در غزه  ��

صحبت می کند که به نظر می رســد بیشتر مسیر طی شده و 
هر لحظه ممکن است بمباران غزه برای مدتی متوقف شود. 

آیا ما به آتش بس در غزه نزدیک شده ایم؟
در طول دهه های گذشــته مهمترین موضوعی که نادیده گرفته 
شده بحث فلسطین و اشغال آن بوده است. ملتی به نام فلسطین 
بوده که یا تبعید یا اخراج یا کشته شده اند. این افراد حق و حقوقی 
دارند. تمام طرح هایی که داده می شــد ناظر به حل مســاله مردم 
فلسطین و سرزمین فلسطین نبوده و برای حل و کاهش مشکلات 
اشغالگر این سرزمین است. یعنی اسراییل به جاهایی می رسد که 
مشکلاتش افزون می شود یا اسیر اسراییلی پیدا می شود و غربی ها 
در به در دنبال این هســتند که اســیر آزاد شــود. دهه هاست مردم 
فلســطین اسیر گرفته شــده و مورد پاکسازی نژادی قرار گرفتند 
اما هیچ کدام از این مسائل به عنوان موضوع اساسی برای امریکا 
و حتی انگلیس تلقی نشــده اســت. یا اسیری وجود داشته یا مردم 
فلســطین شروع به مقاومت کرده اند و کشورهای غربی شروع به 

همکاری با اسراییل کرده اند.
طرحی که بایدن می دهد ممکن است در چشم برخی از کشورهای 
غربی قدم به جلو تلقی شود. اما این قدم به جلو نیست بلکه کاهش 
دادن التهابات و اعتراضاتی اســت که علیه اســراییل وجود دارد. 
ممکن است برای چند روزی درگیری ها فروکش کند ولی مساله 

حل نمی شود.
در حــال حاضــر نزدیک به ۳۰ هزار شــهید در غزه وجود  ��

دارد. در چنین شــرایطی احتمالاً پایان جنگ چقدر است؟ آیا 
ما شــاهد پایان این وضعیت خواهیم بود یا نتانیاهو به دلیل 
مشکلات داخلی که دارد ترجیح می دهد هر طور شده وضعیت 

جنگی را حفظ کند؟
فشارها بر اسراییل زیاد شده. هم در داخل جامعه اسراییلی و هم در 
ان جی اوها و در سراسر جهان. تنها امریکا و انگلیس هستند که به 
جای کمک رسانی به مردم آواره فلسطین و غزه و رفح و ارسال کمک 
یا بازکردن مسیر کمک رسانی به مردم؛ به تسلیح اسراییل کمک 
می کنند. هر رژیمی که به جای اعمال فشــار بر او و افزایش فشــار 
برای برقراری آتش بس تسلیحات فراوان دریافت کند، مشخص 
اســت که هرگونه دعوت برای توقف جنگ گوش شنوایی در بین 
سران رژیم اسراییل نخواهد داشت. به عنوان یک حرکت نمایشی 
آنهم در آستانه ماه رمضان که احساسات مسلمانان به شدت بالا 
رفته و مســائل انســانی به شدت طرفدار پیدا می کند، بایدن دنبال 
خاموش کردن احساسات انسان دوستانه ملت های مسلمان است.

نتانیاهو تصمیم داشــت که به رفح حمله کند. این تصمیم  ��
به شــدت از ســوی جامعه جهانی سرزنش شد. حالا بحث 
امکان آتش بس مطرح اســت. آیــا نتانیاهو از حمله به رفح 

چشم پوشی کرده است؟
در رفح عملیات درحال انجام است اما به صورت گسترده که روزانه 
هزاران نفر کشــته شوند نیســت اما روزانه کشته می دهد. اعمال 
فشار بر مردمی که در گوشه ای از رفح حضور دارند، در حال انجام 
است. حمله به رفح به صورت تدریجی در حال انجام است و نیاز به 
اقدامات بازدارنده جدی از سوی کشورهای عربی و همه مسلمانان 

دارد که کشتار را می بینند و باید به فریاد رفح برسند.
قطر و مصر از طرف کشــورهای عربی در طرح آتش بس  ��

نقــش دارند. آیا دلیل رفتار آنها و شرکتشــان در رایزنی ها 
تمایلشان به عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی است؟

رفتار مصر مشــخص اســت. روابط خود را با اسراییل عادی سازی 
کرده و از این فرصت بهره می برد. اینکه تا چه حد به خواسته های 
مردم فلســطین توجه کند جای فکر دارد. قطر هم از این فرصت 
برای خودش استفاده می کند. خود نشستن در کنار نمایندگان آمریکا 
و اسراییل و فرانسه و انگلیس و... را یک امتیاز سیاسی می بینند. 
قطر با گروه های مقاومت فلسطین روابط مشخص و روشنی دارد. 

اما اینکه این حضور به نفع فلسطین باشد باید دید و منتظر ماند.
در هفته های اخیر بحث دو کشــوری در سرزمین اشغالی  ��

پررنگ شد. آیا غرب به دنبال این ماجراست؟
بحث دو کشوری از سوی امریکا مطرح است و کشورهای اروپایی 
هــم آنــرا مطرح می کنند. کشــورهایی مانند مصر و قطر هم آنرا 
می پذیرند و حتی عربستان هم با آن موافق است. اما مشکل این 
طرح ها این است که فلسطین در آن غایب است. مساله آن ها این 
است که چطور اسراییل را به چنین طرحی راضی کرد. یعنی راضی 
کردن یک دزد و ...این راه حل و این روش به تقویت تداوم حضور و 
اشغال گری توسط اسراییل کمک خواهد کرد. به هر ترتیب تفکر 
راه حل های کوچک و مقطعی و اندک جوابگوی مشکل فلسطین 
نخواهد شد و ادامه همان روندهای مادرید، کمپ دیوید و ... است. 
فلسطینی ها بخشی از زمین خود را از دست داده اند و تعداد زیادی 
از مردمشان را از دست داده اند. این طرح هم ادامه طرح های دیگر 
است که نمایش همراهی و سمپاتی نشان دادن با مردم فلسطین 

برای ساکت کردن افکار عمومی است.

در گفتگو با کارشناس مسائل خاورمیانه تلاش غرب برای 
آتش بس در غزه بررسی شد

تـوافـقِ آخـر؟

بر اساس 
خبرهای منتشر 
از سوی برخی 
رسانه های 
اصولگرا، میزان 
مشارکت 
در انتخابات 
مجلس 
دوازدهم، از 
انتخابات سال 
9۸ بیشتر 
بوده است. 
مشارکت در 
انتخابات سال 
9۸ برابر با 
۵/42 درصد 
بود

ت
س

سیا

گوشت 
میلیونی 
می شود؟

گزارش

گروه بین الملل: طرح ســرمایه گذاری ۳۵ میلیون دلاری افغانســتان در چابهار در 
حوزه های تجاری، مسکونی و اداری پرسش های زیادی را برجای گذاشته است. 
طبق سابقه موجود و مواضع گروه طالبان از زمان به قدرت رسیدن در افغانستان، 
این گروه متعهد به سرمایه گذاری در یکی از مناطق حساس ایران شده است. این 
در حالی است که پیش از این نیز در اسفندماه سال گذشته و در جریان واگذاری 
ساختمان سفارت افغانستان به نمایندگان اعزامی طالبان سر و صداهای زیادی 
بلند شد و کارشناسان آن را اقدامی خارج از قواعد دیپلماتیک تلقی کردند و معتقد 
بودند نباید به این سرعت این اتفاق رخ می داد که مدتی بعد مناقشه آبی بین تهران 
و کابل یعنی سهم ایران از حقابه هیرمند تحولات دیگری را وارد سیر روابط کرد.

اگرچه به تازگی یکی از مقام های امارت اسلامی اعلام کرده که در صورت رفع 
چالش های آبی افغانستان، حقابه ایران مطابق معاهده سال ۱۳۵۱ پرداخت خواهد 
شد اما همچنان امیدی به تحقق این وعده های تکراری وجود ندارد. این موضع 
گیری در حال انجام شــد که تصاویری جدید از رودخانه هیرمند نشــان می دهد 

سیلاب و بارش زیاد در افغانستان، این رودخانه را خروشان و پرآب کرده است.
در هفته گذشــته نیز نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانســتان ابراز امیدواری 
کرد که در سال آبی جاری یعنی تا مهرماه شاهد وارد شدن آب از هیرمند به کشور 
باشیم. حسن کاظمی قمی درباره آخرین گفت وگوهای ایران و افغانستان بر سر 
مساله حق آبه هیرمند با اشاره به بیست و هفتمین نشست کمیساران آب میان دو 
کشور در زابل گفت که تشکیل این اجلاس در چارچوب معاهده ۱۳۵۱ است. هر 
چند این اجلاس نتیجه مطلوبی که وزارت نیرو دنبال می کرد در برنداشت، اما این 

نشست ها گام هایی است که در مسیر تحقق اجرای معاهده مذکور لازم است.
وی افزود: مقامات طالبان از ابتدا مطرح کردند، متعهد به معاهده ۱۳۵۱ هستند. 
سال گذشته به دلیل بی توجهی که صورت گرفت بخش زیادی از سیلاب ها به 

یک منطقه سرازیر شد که یکی از دلایل آن به سد کمال خان برمی گردد. از نظر 
کارشناسان سد کمال خان یک سد انحرافی است که ظرفیت آن کم است و به 
گونه ای ساخته شده است که عمده آبی که از آن می آید، سیلاب است و گنجایش 
لازم را برای این حجم از سیلاب ندارد و به سمت منطقه شوره زار رها می شود. از 
طرفی درهای خروجی این سد در جایی قرار گرفته است که زمین رو به روی آن 

در ارتفاع بالاتری قرار دارد.
تعهدات به جا مانده طالبان و سرمایه گذاری در چابهار ��

به نظر می رســد موضوع توســعه بندر چابهار به یکی از اولویت های مهم دولت 
ســیزدهم تبدیل شــده است. علاوه بر هند، افغانستان نیز به دنبال استفاده از این 
مزیت مهم است و در این مسیر با چراغ سبز ایران مواجه شده است. ملأ عبدالغنی 
برادر معاون اقتصادی نخست وزیر حکومت سرپرست افغانستان که آبان ماه سال 
جاری به ایران سفر کرد پس از بازدید از ظرفیت های تجاری و اقتصاد بندرچابهار 
با بیان اینکه توسعه روابط تجاری و اقتصادی با ایران در اولویت قرار دارد گفت: 
افغانســتان معادن بســیار زیادی دارد و از این رو بندر چابهار برای صادارت مواد 

معدنیِ افغانستان مورد توجه کابل به ویژه سرمایه گذاران است.
او همچنین تصریح کرد که افغانستان در خشکی محصور شده که برای رسیدن 
و دستیابی به بازارهای بزرگ و آب های آزاد، به خاک و آب های ایران نیاز شدید 
داریم و ما می توانیم ایران را به آسیای میانه و کشورهای همجوار افغانستان متصل 
کنیم. افغانستان در بندر چابهار نیاز به امضای یک تفاهم نامه بلند مدت ۳۰ ساله 

و ۱۰۰ ساله دارد که این مهم نیاز به مساعدت دولت ایران است.
بندر چابهار که موقعیت اســتراتژیک دارد، به افغانســتان دروازه ای برای ورود به 
بازارهــای هند، چین، اروپــا و خاورمیانه می دهد. مزیت اقتصادی این بندر برای 
کشورهای آسیای مرکزی و افغانستان از اهمیت بالایی برخوردار است. موقعیت 

آن در مقایســه با بندرعباس و بندر کراچی مســیر کوتاه تری را فراهم می کند و 
نویدبخش کاهش قابل توجه هزینه ها و زمان صادرات است.

مزیت ژئوپلیتیکی آن افغانستان را قادر می سازد تا تجارت و مشارکت های ترانزیتی 
جدید ایجاد کند و با بازارهای بین المللی به طور مؤثرتری ارتباط برقرار کند. این 
بندر به عنوان یک تسهیل کننده اساسی برای تجارت ظاهر می شود و افغانستان 
را به صورت استراتژیک در چشم انداز تجارت بین المللی قرار می دهد.تعامل بین 
افغانستان و ایران در بحبوحه تیرگی روابط بین کابل و اسلام آباد بر سر اختلافات 
مرزی، بحران مهاجران و نگرانی های امنیتی صورت می گیرد. با این حال، سرمایه 
گذاری در چابهار به عنوان یک تلاش استراتژیک از سوی افغانستان تلقی می شود. 
اقدامی که برای ایجاد یک مسیر جایگزین برای تجارت و همچنین محیطی مناسب 
برای خوداتکایی اقتصادی و همکاری های منطقه ای و در نتیجه کاهش تنش ها 
در نظر گرفته می شود.ســرمایه گذاری در چابهار توســط دولت طالبان افغانستان 
نشان دهنده یک رویکرد عمل گرایانه به دیپلماسی و توسعه اقتصادی در میان 
چالش های جاری اســت. این یک تغییر قابل توجه در اســتراتژی های اقتصادی 
منطقه ای ایجاد می کند و بر اهمیت همکاری و تنوع بخشیدن به مشارکت های 
تجاری به منظور افزایش رونق ملی و منطقه ای تاکید می کند. علاوه بر این، این 
توسعه نشان دهنده تغییرات بالقوه در پویایی های ژئوپلیتیکی است؛ با کشورهایی 
که به دنبال اتحادهای جدید برای پیشبرد منافع اقتصادی و استراتژیک خود هستند.
تنها نکته قابل توجه در این بین چگونگی ایفای تعهدات طالبان است. مسأله ای 
که همچنان یکی از نقاط مبهم و چالش برانگیز نه تنها در قبال ایران بلکه در برابر 
جامعه جهانی اســت. پرســش اصلی اینجاست که آیا مزیت چابهار موجب تغییر 
در سیاست های گروه طالبان خواهد شد و تعادل را در روابط تهران ـ کابل ایجاد 
خواهد کرد یا اینکه سایه مسائل حل نشده گذشته بر روابط سنگینی خواهد کرد.

چراغ سبز ایران به طالبان

گفتگو

 بازگشت 
 قدیمی ها 
به  بهارستان

جابجا شدن صندلی ها
 بین اصولگرایان

گروه سیاسی: »انتخابات« به پایان رسید. پیش از برگزاری 
انتخابات اســفندماه، پیش بینی ها از میزان مشــارکت در 
انتخابات نگران کننده بود و برخی از سیاسیون، حضور مردم 
در پای صندوق های رأی را کم فروغ توصیف می کردند و 
برخی پیش بینی کرده بودند میزان مشــارکت در این دور 
از انتخابات نیز به مثابه انتخابات ۹۸ و ۱۴۰۰ پایین باشد.تا 
زمان تنظیم این گزارش هیچ آمار رسمی از سوی وزارت 
کشور و نهادهای نظارتی مرتبط با انتخابات درباره میزان 
مشارکت اعلام نشده است به جز آنچه سخنگوی شورای 
نگهبــان پیــش از پایان زمان رأی گیــری اعلام کرده و 
گفته بود میزان مشــارکت بالاتر از سال ۹۸ است. ادعایی 
که ســاعاتی پیش از سوی برخی رسانه های اصولگرا نیز 

تکرار شد اما نقض آن نیز شنیده می شود.
بر اســاس خبرهای منتشــر از ســوی برخی رسانه های 
اصولگرا، میزان مشــارکت در انتخابات مجلس دوازدهم، 
از انتخابات سال ۹۸ بیشتر بوده است. مشارکت در انتخابات 
ســال ۹۸ برابر با ۴۲/۵ درصد بود.با این حال، خبرگزاری 
دولتــی ایرنــا نیز چند ســاعت بعد از آغاز شــمارش آراء، 
اعتراف، که مشــارکت در این دوره از انتخابات ۴۱ درصد 
بوده اســت. که درصورت تأیید این خبر، مجلس دوازدهم 
رکورددار کمترین میزان مشــارکت مــردم در انتخابات 
خواهد شد.تاکنون، رکورد کمترین میزان مشارکت مردم 
در انتخابــات مجلس، به نــام پارلمان یازدهم گره خورده 
اســت. در این انتخابات ۴۲.۵۷ درصد در سراســر کشور به 
پای صندوق رأی رفتند تا تکلیف ۲۹۰ نماینده مجلس را 

مشخص کنند.
بازگشت قدیمی ها به پارلمان؛ باهنر شکست خورد ��

هرچند هنوز نتایج نهایی انتخابات از ســوی وزارت کشور 
به صورت رســمی اعلام نشــده اســت، اما بر اساس اخبر 
غیررســمی، برخی از نمایندگان سابق مجلس، توانستند 

با پیشتازی بر رقبای خود وارد پارلمان دوازدهم شوند.
علاءالدین بروجردی، یکی از همان چهره های شاخص 
پارلمانــی اســت که حرف و حدیث دربــاره او کم نبود و 
حالا توانســته اســت از رقیب خود برای حضور دوباره در 

بهارســتان، پیشــی بگیرد. او که زمانی معاون علی اکبر 
ولایتی در وزارت خارجه بود ســال ۷۸ از حوزه انتخابیه 
بروجرد وارد خانه ملت شد و این نمایندگی برای ۲۰ سال 
تمدید شــد اما مجلس دهم برای این نماینده اصولگرا 
چندان خوش یمن نبود. او که در طول ۲۰ سال نمایندگی 
۱۴ سال رئیس کمیسیون امنیت ملی بود سال ۹۶ مجبور 
شــد کرسی ریاست را به دیگری بدهد.بروجردی که در 
جریــان انتخابــات مجلس یازدهم پس از عبور از ســد 
شــورای نگهبــان، به جای آنکــه از حوزه بروجرد که دو 
دهه نمایندگی اش را به عهده داشت وارد رقابت ها شود، 
شهرســتان لارستان از توابع فارس را انتخاب کرده بود، 
از آنجا نتوانست رأی اکثریت را به دست آورد و از حضور 
در پارلمان یازدهم بازماند اما در این دوره رأی مردم این 
حوزه را کسب کرد.همچنین در حوزه انتخابیه گچساران و 
باشت غلامرضا تاجگردون با اختلاف از رقیب خود ساسان 
دلاویز پیشــی گرفت و در ایــن حوزه اکثریت را به خود 
اختصاص داد. او اگر چه در انتخابات مجلس یازدهم نیز 
توانست با پیروزی بر رقبای خود، وارد خانه ملت شود، اما 
نمایندگان مجلس یازدهم با لیدری زاکانی، با اعتبار نامه او 
مخالفت کردند و در نهایت تاجگردون از حضور در مجلس 
منع شــد. هر چند اعلام خبر تأیید صلاحیت تاجگردون 
در پیــش از انتخابات، با اعتراضات و انتقادات نمایندگان 
مجلــس یازدهم روبه رو شــد و احتمــالًا او در درصورت 
پیروزی در انتخابات پارلمان دوازدهم، روزهای پرچالشی 
را خواهــد گذراند.مهرداد لاهوتی، نماینده ادوار مجلس 
نیز از دیگر چهره هایی اســت که توانســت با پیشتازی بر 
رقبای خود، کرسی نمایندگی مجلس را از آن خود کند.

سیدفرید موسوی، مجید نصیرپور نیز از دیگر چهره هایی 
هستند که به مجلس بازگشته اند.دراین میان اما خبر رأی 
نیاوردن محمدرضا باهنر، محمدباقر نوبخت و محمدرضا 

پورابراهیمی از جمله خبرهای مهم بود.
حضور ۳ وزیر احمدی نژاد قطعی شد ��

اما پارلمان یازدهم به کام یاران سابق محمود احمدی نژاد 
تمام شده بود و توانسته بودند ۱۳ کرسی نمایندگی را از آن 

خود کنند. برهمین اســاس نیز کاندیداهایی که این دوره 
نیز در دولت احمدی نژاد حضور داشته اند یا منتسب به او 
هستند در این دوره نیز زیر ذره بین بودند. حمیدرضا حاجی 
بابایی، وزیر آموزش و پرورش او و همچنین علی نیکزاد، 
استاندار اردبیل در دولت نهم و وزیر راه و شهرسازی دولت 
دهم از جمله چهره هایی هستند که تاکنون پیروزی آنان در 
انتخابات قطعی شده است.همچنین براساس اخبار اعلام 
شده سیدشمس الدین حسینی نیز رأی لازم برای حضور 
در مجلس دوازدهم را کســب کرد.همچنین، بنابر اعلام 
نتایج غیررســمی از ســوی برخی از رسانه های اصولگرا، 
برخی از نمایندگان مجلس فعلی توانســتند با پیشروی از 
رقبای خود، بار دیگر ردای نمایندگی برتن کنند و بر صندلی 
بهارستان تکیه کنند. بر پایه اطلاعات غیر رسمی غلامرضا 
نوری قزلجه، در دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اســلامی توانست با کســب اکثریت آرا از حوزه انتخابی 
بستان آباد به مجلس راه یابد. نوری قزلجه یکی از مهم ترین 
چهره های منتقد دولت رئیسی است که در جریان بررسی 
طــرح صیانــت از فضای مجازی با آن مخالفت کرده بود. 
مسعود پزشکیان شاخص ترین چهره اصلاح طلب مجلس 
نیز تا این لحظه شــانس بالایی برای نفر اول شــدن در 
تبریز را دارد.ابراهیم رضایی در حوزه انتخابیه دشتســتان، 
مجتبی ذوالنوری در حوزه انتخابیه قم، احمد راستیه در حوزه 
انتخابیه شــهرکرد و محمدصالح جوکار در حوزه انتخابیه 

یزد، توانستند بر رقبای خود غلبه کنند.
محمــد جواد عســکری در حوزه انتخابیــه داراب و زرین 
دشت و فرهاد طهماسبی، در حوزه انتخابیه استهبان، نی 
ریز بختگان نیز حضورشان احتمال زیاد تکرار خوهد شد.

جابجایی صندلی های پارلمان بین اصولگرایان ��
علــی رغم آنکه برخی رســانه ها و چهره های اصولگرا از 
همین میزان پایین مشارکت در این دور از انتخابات ذوق 
زده شده اند اما به نظر می رسد مشارکتی نزدیک به ۴ سال 
پیش، فقط توانســته )تــا آنجا که نتایج بعضی حوزه های 
انتخابیه مشخص شده( مهره های جریان اصولگرا را تغییر 

دهد و باز هم بازی در درون این جریان بچرخد.

هرچنــد کــه در هفته های اخیر جنگ درونی اصولگرایان 
تشــدید شــد و کار گاهی به توهین و گاه افشــاگری و گاه 
متلک انداختن کشیده شد، اما در خروجی نتایج تغییر جدی 
دیده نشد. اتفاقاً تا اینجای کار، تندروهای اصولگرا هنوز به 

لحاظ تعداد، سهم خود را حفظ کرده اند.
یک نکته روشــن اســت و آن اینکه اگر دعوت اعتدالیون 
و اصلح طلبان به مشــارکت نبود، باید شــاهد مشارکتی 
پایین تر بودیم و در آن صورت احتمالًا رکورد سال ۱۳۹۸ 

نیز ضعیف تر می شد.
۲۴ نماینده در خبرگان ماندگار شدند ��

در همیــن حال نتیجه انتخابات ششــمین دوره مجلس 
خبــرگان رهبــری حکایت از آن دارد کــه ۲۴ نماینده در 
خبرگان ماندگار شــدند. براســاس این گزارش برخی از 
استان های کشور که نمایندگان فعلی شان در دوره ششم 
نیز کاندیدا شــده بودند، نتوانستند آراء کافی برای ورود به 
خبرگان ششم را کسب کنند. از جمله، استان چهارمحال 
بختیاری که علیرضا اســلامیان نماینده آن بود و با وجود 
کاندیداتوری نتوانســت بر رقیب خود پیروز شود و عبدالله 
کیوانی هفشجانی، به عنوان نماینده این استان در خبرگان 

ششم رأی آورده است.
همدان، استان دیگری است که علیرغم کاندیداتوری دو 
نماینده فعلی آن به نام های ســید مصطفی موســوی فراز 
و غیاث الدین طه حســین، اما حبیب الله شــعبانی موثقی 
کاندیدای ســوم این اســتان پیروز این رقابت شده است. 

نماینده دوم این استان درحال حاضر مشخص نیست.
آملی لاریجانی رأی نیاورد ��

همچنین از میان پنج نامزد اســتان مازندران در انتخابات 
مجلس ششم خبرگان، به ترتیب آقایان محمدباقر محمدی 
لایینی، علی معلمی، سید رحیم توکل و سید صادق پیش 
نمازی را به عنوان نمایندگان خود انتخاب کردند. اما صادق 
لاریجانی آملی رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
از حضور مجدد در مجلس خبرگان باز ماند.در خراســان 
جنوبی نیز ســیدابراهیم رئیســی در نمایندگی خود از این 

استان ابقا شد.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

سرمایهگذارانطالبـاندرراهچابهارایران؛
ابوالفضل خدائی

روزنامه نگار

ســید ابراهیم رئیســی در پیامی با »قدردانی از حضور آگاهانه و 
زمان شناسانه ملت بصیر و شریف ایران در انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان 
رهبــری« گفت: از خدای بــزرگ می خواهم توفیق دهد همه 
خادمــان مردم به ویژه منتخبان خانــه ملت، بتوانند گام های 
موثری در جهت حل مســائل و مشــکلات کشــور بردارند و 
پاسخگوی این همه لطف و محبت مردم عزیز ایران اسلامی 

باشند.رییسی تاکید کرد: بدخواهان ایران عزیز، همه توان خود 
را بســیج کرده بودند، تا انتخابات ۱۱ اســفند بی رونق برگزار 
شود. حضور پر از ایمان و امید شما مردم فهیم و موقع شناس، 
»نه بزرگ« به جبهه ضدبشــری اســتکبار و پنبه کردن رشته 
میلیاردهــا دلار هزینه کــرد آن ها بــرای طراحی و اجرای این 

سناریوی مزورانه بود.
این حضور سراسر شور و شعور، ضربش است غیرتمندانه دیگر 

شما به ایران ستیزان عنود، پس از ضرب شست تاریخی تان در 
فتنه اغتشاشات سال قبل بود.

وی ادامه داد: اینجانب با شــکر به درگاه الهی و ارج نهادن بر 
عظمــت و بزرگی ملت ایــران، از آحاد مردم، گروه ها و احزاب 
مختلف سیاسی، مراجع بزرگوار دینی، اصحاب رسانه بالاخص 
رسانه ملی و همه کسانی که مسئولانه برای آگاه سازی مردم 

تلاش کردند، صمیمانه سپاسگزارم.

رئیسی: حضور پرشور مردم در انتخابات »نه بزرگ« به استکبار بود
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سال هفتم
شماره 349

در این میان، 
رییس شورای 

تامین کنندگان 
دام نیز آخر 
بهمن ماه از 

عرضه گسترده 
گوشت منجمد 

گوسفندی با 
نرخ مصوب 

230 هزار 
تومان در سطح 

کشور خبر داد

گروه اقتصادی: پس از افشای فساد کوروش کمپانی و متواری شدن مالک 
این شــرکت، برخی تحلیل های غیرکارشناسی و غرض ورزانه پیرامون 
چگونگی شکل گیری چنین مفاسدی در بازار تلفن همراه در رسانه ها و 

فضای مجازی مطرح شد.
با وجود اینکه »شرایط نابسامان اقتصادی« و همچنین »سواد مالی پایین 
مالباختگان« از جمله عوامل اصلی شکل گیری مفاسدی مثل کوروش 
کمپانی اســت اما برخی ادعا می کنند دولت با اجرای طرح هایی مانند 
رجیســتری، عرصه رقابت در بازار تلفن همراه را تنگ تر کرده و زمینه 

لازم برای فعالیت سودجویان را مهیا کرده است!
کاهش ۱۵.۵ میلیارد دلاری قاچاق با اجرای طرح رجیستری ��

این در حالی اســت که بنا بر اظهارات مســؤولان ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، طرح رجیستری یکی از موفق ترین اقدامات در حوزه مبارزه 
با قاچاق کالا بوده؛ به طوری که گفته می شود پیش از اجرای این طرح، 
بیش از ۹۰ درصد نیاز بازار از طریق قاچاق تأمین می شــد، اما در حال 
حاضر بخش قابل توجهی از بازار ۴ میلیارد دلاری تلفن همراه از طریق 

واردات رسمی تأمین می شود.
بررســی آمار و ارقام گمرک جمهوری اســلامی نشان می دهد از زمان 
اجرایی شدن طرح رجیستری، بیش از ۸۳ میلیون دستگاه تلفن همراه 
بــه ارزش نزدیــک به ۱۵.۵ میلیارد دلار به صورت رســمی )تجاری و 
مسافری( وارد کشور شده که در صورت عدم اجرای این طرح از طریق 
قاچاق وارد کشور می شد. گفتنی است »تضمین گارانتی« و »اطمینان 
از اصالت محصول« از جمله اصلی ترین مزایای اجرای طرح رجیستری 

برای مصرف کنندگان بوده است.
در همین رابطه، مهدی اســدی، رئیس انجمن واردکنندگان موبایل و 
تبلت ایران در گفت وگو با مهر با رد شایعات مطرح شده پیرامون نقش 
طرح رجیســتری بر افزایش فســاد در حوزه فروش تلفن همراه، اعلام 
داشــت: شکل گیری مفاسدی نظیر کوروش کمپانی، اساساً ارتباطی به 
طرح رجیســتری تلفن همراه ندارد و برخی اظهارات مطرح شــده در این 

رابطه، فاقد ارزش کارشناسی است.
وی ادامه داد: در واقع طمع مالباختگان، حمایت سلبریتی ها و عوام فریبی 
مالک این کمپانی باعث شــده که شــاهد کلاهبــرداری بزرگی مثل 

کوروش کمپانی باشیم.
پس از اجرای طرح رجیستری، بازار موبایل سر و سامان گرفت ��

به گفته اسدی، اجرای طرح رجیستری تلفن همراه تاکنون مزایای فراوانی 
برای حاکمیت، واردکنندگان و مردم به همراه داشته است، وی تصریح 
کرد: چنانچه این طرح اجرا نمی شد، بازار این کالا مملوء از اجناس قاچاق 
و تقلبــی بود و به همین لحــاظ حذف این طرح، تبعات جبران ناپذیری 

را به دنبال دارد.
رئیس انجمن واردکنندگان موبایل و تبلت ایران تأکید داشــت: پس از 
اجرای طرح رجیســتری تلفن همراه، بازار موبایل سروســامان گرفت و 
در نتیجــه آن می تــوان ادعا کرد اقتصــاد زیرزمینی در این حوزه از بین 
رفت، همچنین اجرای این طرح برای دولت به ســبب افزایش درآمد از 
محــل دریافت مالیات بر ارزش افزوده و عوارض گمرکی، منافع کلانی 

به دنبال داشته است.
بزرگ ترین منفعت رجیستری برای مردم گارانتی است ��

اســدی، مهم ترین منفعت مردم از اجرای طرح رجیســتری موبایل را 
بهره مندی از خدمات گارانتی عنوان و اعلام داشــت: باوجوداینکه در 
تمامــی دنیــا، دوره زمانی گارانتی موبایل ۱۲ ماهه اســت، اما در ایران، 
ایــن مدت ۱۸ ماه اســت که البته این موضــوع نیز پس از اجرای طرح 
رجیســتری محقق شــد.وی در انتها پیرامون رجیستری تبلت گفت: به 
ســبب حساسیت های سازمان استاندارد، رویه ترخیص تبلت با مشکل 
مواجه شده است، اما با نامه نگاری های انجمن، ان شاءالله در سال آینده 

این مسئله نیز حل خواهد شد.

تورم پوشاک افزایش یافت

در هفته گذشته مرکز آمار ایران شاخص قیمت مصرف کننده 
در بهمن ماه ســال ۱۴۰۲ را اعلام کرد که براســاس این 
شــاخص تورم نقطه به نقطه یعنی شــاخص نســبت به ماه 
مشابه سال قبل ۳۵.۸ درصد افزایش داشته است، البته تورم 
در برخی اقلام مانند خوراکی و حبوبات شاهد کاهش بوده 
به طوریکه تورم حبوبات ۵.۹ درصد و گوشــت و مرغ حدود 
۰.۴ درصد نسبت به ماه قبل کاهش را تجربه کرده است.

در سایر اقلام به خصوص بخش هایی که وزن آنها در سبد 
هزینه خانوار بالاســت، تورم با کاهش روبرو نبوده و هنوز 
ســطح عمومی قیمت ها در کالاهایی مانند مسکن، انرژی 
و پوشــاک نســبت به شاخص کل بالاتر است اما در همین 
شرایط برخی بخش ها توانسته اند از سرعت افزایش قیمت ها 
کاسته و با کاهش تورم به کم کردن هزینه های سبد مصرفی 

خانواده ها کمک کنند.
از جمله بخش های پرمصرف در هزینه های مردم که ارتباط 
مستقیم با کیفیت زندگی آنها دارد، محصولات لوازم خانگی 
است؛ این گروه کالایی برخلاف ۷ گروه کالایی و خدمات 
دیگر یعنی هتل و رســتوران، پوشــاک و کفش، دخانیات، 
آموزش، تفریح و فرهنگ، مســکن، آب، برق گاز و ســایر 
سوخت ها و کالا و خدمات متفرقه در بهمن ماه سال ۱۴۰۲ 
کمتر بوده است.همچنین در بهمن ماه سال ۱۴۰۲ شاخص 
کل تورم به ۳۵.۸ درصد رسید اما شاخص تورم لوازم خانگی 
با قرار گرفتن روی عدد ۳۳.۵ درصد، حتی کمتر از شاخص 

کل به ثبت رسید.

در گفتگو با رئیس انجمن واردکنندگان موبایل و تبلت 
ایران بررسی شد

طرح  رجیستری؛ گره گشـا یا مشکل زا؟

گوشت 
میلیونی 
می شود؟

 نمی توان به وعده کاهش قیمت 
گوشت دل خوش کرد

گروه اقتصادی: این برای دومین بار در ســال ۱۴۰۲ 
اســت که قائم مقام وزارت جهادکشاورزی، وعده 
ارزانی گوشت را می دهد و در بازار بر همان پاشنه 
خودش می چرخد. این وعده یک بار در شهریورماه 
شنیده شد که علی رضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر 
جهادکشاورزی وعده داد که از دو ماه دیگر سطح 
قیمت گوشــت به قیمت های ســال گذشــته باز 
می گردد. او در آن زمان پیش بینی کرده بود که از 
اواسط آبان ماه ثبات در بازار گوشت برقرار شود.

این در حالی است که نه تنها قیمت گوشت در میانه 
آبان ماه کاهشی نشد و به قیمت های سال گذشته باز 
نگشت که حتی در بازار شاهد افزایش و جهشی دوباره 
در قیمت گوشــت بودیم. گوشت که در نیمه سال با 
قیمتی در حدود ۴۵۰ هزار تومان در بازار به فروش 
می رسد، حالا قصابی ها قیمت های بالای ۶۰۰ هزار 

تومان را برای هر کیلو گوشت اعلام می کنند.
بــا این وجود، بار دیگر در روزهای گذشــته وزارت 
جهادکشــاورزی، وعده کاهش قیمت گوشت را به 
مــردم داد. چندی قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی 
اعلام کرد که با توجه به افزایش زایش و پرواربندی 
در فصل بهار و تابستان سال آینده ۲۵ درصد افزایش 
عرضه گوشت نسبت به سال گذشته خواهیم داشت،

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی اول اسفندماه گفته بود 
که با توجه به اینکه در پایان ســال هســتیم و تقاضا 
بیشتر می شود، امیدواریم بتوانیم بازار را پاسخ بدهیم 

و به سمتی برویم که قیمت ها نزولی باشد.
براساس گفته علی رضا پیمان پاک، در حوزه گوشت 
قرمــز با برنامه ریزی های انجام گرفته و تخصیص 
ارز مناسب تا پایان فروردین ۱۴۰۳ روزانه بین ۲۰۰ 

تا ۳۰۰ تن گوشت گرم وارد کشور می شود.
وی متذکر شــده بود: درحال حاضر حدود ۱۰ تا ۱۲ 
هزارتن گوشــت قرمز در مســیر داریم این درحالی 

است که ماهانه ۸ هزارتن گوشت قرمز منجمد نیاز 
داریــم کــه بیش از ۳ برابر نیاز کشــور تأمین و وارد 
شــده اســت بنابراین بحرانی در حوزه گوشت قرمز 

نخواهیم داشت.
منتظر کاهش قیمت ها باشید ��

در این میان، رییس شــورای تامین کنندگان دام نیز 
آخر بهمن ماه از عرضه گســترده گوشــت منجمد 
گوســفندی با نــرخ مصوب ۲۳۰ هــزار تومان در 
ســطح کشــور خبر داد.منصور پوریان، نرخ هر کیلو 
گوشــت منجمد گوساله وارداتی را ۲۸۵ هزار تومان 
و گوسفندی را ۲۳۰ هزار تومان اعلام کرده و گفته 
بود: با توجه به افزایش عرضه گوشت های وارداتی، 
شــاهد کاهش قیمت در بازار گوشت داخل هستیم.

پوریان از توزیع روزانه ۲۵۰ تن گوشت گرم وارداتی 
و در برخی مقاطع حتی بالاتر از این رقم خبر داده و 
تاکید کرده بود: با توجه به شرایط عرضه گوشت های 
وارداتی و زایش های مناسب پاییز و زمستان، دام زنده 
به طور گســترده در میادین در حال عرضه است که 
همین امر منجر به کاهش تقاضا برای خرید بره نر 
در بازار شده است.وی یادآور شده بود: توزیع روزانه 
و مســتمر گوشت گرم و منجمد وارداتی موجب شد 
تا در دی ماه طبق گزارش اعلامی مرکز آمار شاهد 
کاهش کشتار جمعیت دامی کشور باشیم، از این رو 
پیش بینی می شــود که در اســفند ماه روند کاهشی 

قیمت در بازار ادامه یابد.
وقتی آمارها می گوید تولید گوشــت کاهشی  ��

است
حال با وجود این که تنها ۱۵ روز به پایان سال مانده، 
بــازار بــر مدار رفتار قبلی خود حرکت می کند و هیچ 
پالسی از کاهش قیمت گوشت در بازار دیده نمی شود. 
به نظر می رسد در میان وعده هایی که مسوولان در 
رابطه با کاهش قیمت گوشــت می دهند، این نکته 

مورد غفلت قرار گرفته که مقدار تولید گوشــت در 
کشتارگاه های رسمی کشور کاهشی بوده است.

بر اساس آخرین اعلام مرکز آمار ایران، مقدار تولید 
گوشت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور در دی 
۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل، آذر ۱۴۰۲، حدود ۹ درصد 
کاهش داشــته اســت. همچنین مقایسه عملکرد 
کشــتارگاه های رسمی کشــور در دی ۱۴۰۲ با ماه 
مشابه سال ۱۴۰۱، نشان دهنده کاهش ۱۸ درصدی 

مقدار تولید گوشت قرمز است.
گزارش آخر مرکز آمار می گوید مقدار تولید گوشت 
در دی ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال ۱۴۰۱ برای 
گوسفند و بره ۲۹ درصد، برای بز و بزغاله ۱۹ درصد، 
برای گاو و گوساله ۱۲ درصد و برای گاومیش و بچه 
گاومیش ۱۴ درصد کاهش و برای شتر و بچه شتر 

۹۳ درصد افزایش داشته است.
در این میان، افشین صدردادرس، مدیرعامل اتحادیه 
دام ســبک کشــور به تازگی گفته است: بر اساس 
گزارش هــای مرکز آمار ایران جمعیت دام ســبک 
کشــور در تابســتان امســال ۶۰ میلیون و پاییز ۶۲ 
میلیون شده است. این یعنی جمعیت دام در پاییز تنها 

۲ میلیون یعنی ۳ درصد اضافه شده است.
به اعتقاد او، این افزایش ۳ درصدی تاثیری در افزایش 
جمعیت دام و افزایش عرضه گوشت در سال آینده 
نخواهد داشت. زیرا دام هایی که پاییز متولد می شوند، 
شیرسوز هستند، یعنی چون مادران آنها نمی توانند از 
مرتع تغذیه کنند و شیر کافی نمی خورند، بنیه قوی 
ندارند و وارد گله مولد نمی شوند. در حقیقت این دام ها 
تا پایان زمستان امسال کشتار خواهند شد و تاثیری 
در کاهش قیمت گوشت سال آینده نخواهند داشت.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور متذکر 
شــده اســت: با وجود بارندگی های چند روز اخیر اما 
وضعیت مراتع برای چرای دام ها هنوز خوب نیست 

و کمبودهای پارسال جبران نشده است.
صــدردادرس: افزایش قیمت گوشــت قابل  ��

پیش بینی بود
صــدردادرس همچنین پیش از این در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین در واکنش به وعده های 
وزارت جهادکشــاورزی بــرای کاهــش قیمت 
گوشــت، گفته است: ابتدا وعده آبان را دادند، بعد 
آبان وعده آذر را دادند و بعد از آذر که وعده کاهش 

قیمت را دادند، قیمت ها سرسام آور بالا رفت.
وی افزوده اســت: شــما برید سؤال کنید که شما که 
دل مردم را خوش کردید، حالا الوعده وفا! کم هم که 
وارد نکردید و این همه گوشت آوردید. چه شد؟ این 
همه دام زنده به بازار ریختید؛ چرا هیچ اتفاقی نیفتاد!؟

مدیرعامل اتحادیه دام ســبک تصریح کرده است: 
افزایش قیمت گوشــت قابل پیش بینی بود و کاملًا 
هم مشخص بود که این اتفاق می افتد؛ زیرا افزایش 
قیمت خیلی بیشتر از آن که تحت تاثیر گرانی قیمت 
دام باشد، ناشی از کمبود جمعیت دامی کشور است.

صدردادرس متذکر شــده اســت: در شرایطی که ما 
کمبود داریم، واردات شاید بتواند در کنار دام داخلی 
کمک کند به این که قیمت ها متعادل شــوند، اما به 

شرط این که به دام داخلی هم توجه کنند.
وی عنــوان کــرده اســت: تمام هــم و غم وزارت 
جهادکشــاورزی، واردات شده است و هیچ حرکتی 
در قبال تولید انجام نشــده اســت. با وجود این که 
معاونت امور دام هم طرح های خوبی داده است تا به 
تولید داخلی هم توجه شود و کار کنند، ولی اعتبارات 
و ارز به سمت واردات می رود و برای تولید هیچ کاری 
انجام نشده است.مدیرعامل اتحادیه دام سبک تاکید 
کرده است: به طور طبیعی در این شرایط تولید داخلی 
از بین می رود و واردات هم نمی تواند کمکی کند به 

این که قیمت ها را متعادل کند.

گزارش

گــروه اقتصــادی: پایان پاییز ســال جاری بود که نــه فقط دولت، حتی 
کارشناســان نســبت به تثبیت نرخ دلار در محدوده پنجاه تا پنجاه و دو 
هزار تومان با وجود رشد تورم ریالی واکنش نشان دادند. مقامات دولتی 
این موضوع را موفقیت دولت در مهار قیمت ارز می دانستند و کارشناسان 
از این مساله تحت عنوان سرکوب ارزی یاد کرده و معتقد بودند این اتفاق 

می تواند زمینه را برای وقوع شوک ارزی تازه مهیا کند.
با این وجود پیش بینی هایی در خصوص نرخ ارز از ســوی کارشناســان 

ارائه شده است.
بر اساس این گزارش سیدکمال سیدعلی، کارشناس اقتصادی و معاون 
اسبق ارزی بانک مرکزی در این خصوص به خبرآنلاین گفت است: همه 
چیز به مسائلی خارج از حوزهٔ داخلی بازمی گردد. اینکه ما در شرایط کنونی 
و با وجود تحریم چقدر بتونیم نفت صادر کنیم و چقدر از پول نفت مان را 

به داخل کشور بازگردانیم دو مساله بسیار مهم است.
وی گفت: البته سیگنال ها نشان از آن ندارد که نرخ تورم کاهش چندانی 
را در سال آینده تجربه کند و همین مساله نشان از آن دارد که می توانیم 

منتظر کاهش نرخ ارز باشیم.
وی از تغییــرات کنونــی بهــای ارز تحت عنوان تعدیل نرخ ارز یاد کرد و 
گفت: فکر می کنم سیاستگذار نیز به این نتیجه رسیده است که سرکوب 
ارزی سبب می شود ریسک وقوع شوک بالا برود از این رو کنترل شده 

قیمت را در بازار دستخوش افزایش کرده است.

در عین حال کامران ندری، استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق به اقتصاد 
۱۰۰ گفته است: نشانه ای از کاهش نرخ تورم در سال آینده وجود ندارد و در 
سال ۱۴۰۳ نیز اقتصاد ایران همچنان نرخ بالای تورم را تجربه خواهد کرد.

این پیش بینی تورمی موید پیش بینی معاون اســبق ارزی اســت و نشان 
می دهد قیمت ارز نمی تواند حتی به ســوی ۵۵ هزار تومان در ماه های 

پیش رو بازگردد.
دلار به کدام سو می رود؟ ��

کارشناســان متعددی بر پایه رشــد نقدینگی و افزایش تورم ریالی، رشد 
کنترل شده قیمت ارز را گریزناپذیر می دانند. در این راستا اما به نظر می رسد 

سیگنال های بودجه ای نیز در این مسیر بی تأثیر نیستند.
برخی معتقدند افزایش نرخ حامل های انرژی و هر تغییری در این حوزه 

می توانــد نــرخ ارز را تحــت تأثیر قرار دهــد و برخی دیگر بر این گمانند 
دولت سیاست سرکوب ارزی را البته در بازهٔ قیمتی متفاوت را همچنان 

ادامه خواهد داد.
به نظر می رســد ســطوح تازه قیمتی برای سیاستگذار محدوده ۶۰ هزار 
تومان تعریف شــده و سیاســتگذار این قیمت را سقف مقاومتی دلار در 

نظر گرفته است.
باید در نظر داشت پیش بینی های خوشبینانه ای نیز در این راستا وجود دارد. 
به عنوان مثال یحیی آل اسحاق در گفت وگو با خبرآنلاین درباره وضعیت 
بازار ارز، می گوید: می توان گفت که نوســانات ارزی، ناشــی از عرضه و 
تقاضای واقعی ارز نیست، یعنی نه عرضه ارز از نظر ذخایر کم شده و نه 
تقاضاهای غیرضروری ایجاد شده است. شرایط، نرمال و مثل سابق است.

رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق تصریح می کند: آنچه که امروز اتفاق 
افتاده، برداشت ها یا القاهای یک عده ای است که می خواهند از این بازار 
سوءاستفاده می کنند و با توجه به شرایط سیاسی منطقه، هر کسی برای 
خود یک فضایی درســت می کند. اما آنچه که قطعاً وجود دارد، این که 
فضاسازی ها توسط سوداگران اتفاق می افتد و می خواهند از این شرایط 

سوءاستفاده کنند.
آنچه در این میان اهمیت دارد البته مسیر حرکت اقتصاد در کنار تحولات 
سیاســی و ترکیب مجلس آینده اســت که همه چیز را تحت تأثیر خود 

قرار خواهد داد.

سرکـوب دلار؟

مریم فکری
روزنامه نگار

کارشناسانرشدکنترلشدهقیمتارزرادرسال۱۴۰۳گریزناپذیرمیدانند

محمدحسین سیف 
اللهی مقدم
روزنامه نگار

ایمان ربیعی
روزنامه نگار

ســخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها از پایان اقساط وام 
کرونــا و اربعیــن یارانه بگیران خبر داد و گفت: برخی از افراد در 
دوره پاندمــی کرونا دو وام یــک میلیون تومانی دریافت کرده 
بودند وام دوم قسط آخر آن بهمن ماه از محل یارانه افراد کسر 
شــد. کارمزد این وام نیز این ماه کســر شده و اقساط این وام به 

پایان می رسد.
طیبه حسینی عنوان کرد: افرادی که وام اربعین نیز دریافت کرده 

بودند، بهمن آخرین قسط آن از محل یارانه آنها کسر و به پایان 
رســید و از ماه اســفند کسر قسط از محل یارانه نخواهند داشت.
وی افزود: البته این مربوط به افرادی است که در این مدت جز 

دهک دهم نشــده باشــند و یارانه آنها قطع نشده باشد. 
در صورت این اتفاق، یارانه پرداختی وجود نداشــته که قســط 
کســر شــود. چنانچه این افراد مجدد در جمع یارانه بگیران قرار 
گرفته باشند باقی اقساط با دیرکرد کسر می شود. افرادی هستند 

که یارانه آنها قطع می شــود. تغییر بعد خانوار داده یا سرپرســت 
خانوار جابجا می شود.

 فعالیــت اقتصــادی که در پایگاه رفاه خانوار برای آنها در دوره 
جدیــد لحاظ می شــود، مجــدداً از دهک دهم بــه جمع یارانه 
بگیــران اضافه می شــود؛ برای جبران ایــن عقب افتادگی در 
 پرداخت اقساط وام اربعین، کسر قسط از محل یارانه آنها ادامه

 دارد.

چه کسانی یارانه کامل دریافت نمی کنند؟
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جایگاه ایران در فهرست آلوده ترین کشورهای جهان کجاست؟
گرمای  زمین تهدیدی  برای خاورمیانه

این زمین لرزه با 
بزرگای گشتاوری 
۵.1 سازوکاری 
فشاری و راستای 
گسله شرقی-

غربی با تمایل 
شمالشرق-

جنوبغرب 
داشت و در 
جنوب افتادگی 
جازموریان 
– تالاب 
جازموریان–  
اتفاق افتاد

عی
ما

جت
ا گزارش

گروه اجتماعی: زمین لرزه فنوج در ۵۶ کیلومتری شمالغرب 
این شــهر و ۱۵۰ کیلومتری غرب ایرانشــهر در ساعت ۷: 
۵۰ بامداد ۱۵-۱۲- ۱۴۰۲ با بزرگای ۵.۴ رخ داد. بزرگای 
گشــتاوری ۵.۱ و ژرفا ۲۵ کیلومتر محاســبه شــد. البته 
گزارش های اولیه مرکز لرزه نگاری کشــور بزرگای ۵.۶ و 

ژرفای ۸۰ کیلومتری را اعلام کرد.
مهدی زارع،  محقق زلزله شــناس پژوهشــگاه بین المللی 
زلزله شناسی و مهندسی زلزله در این باره می گوید: این زمین 
لرزه با بزرگای گشتاوری ۵.۱ سازوکاری فشاری و راستای 
گسله شرقی-غربی با تمایل شمالشرق-جنوبغرب داشت و 
در جنوب افتادگی جازموریان – تالاب جازموریان – اتفاق 
افتاد. مجل رخداد در مرز جازموریان و چین خوردگی مکران 
واقع است که بر روی پهنه فرورانش فرورانش فعال ورقه 
عربی به زیر صفحه قاره اوراســیا – با ســرعت تقریبی ۲۰ 

میلی متر در سال - همگرا می شوند.
او ادامه می دهد: اگرچه منطقه فرورانش مکران ســرعت 
همگرایی نسبتاً پایینی دارد، اما زمین لرزه ها و سونامی های 
ویرانگر بزرگی را تجربه کرده است. به عنوان مثال، زلزله 
مکران ۲۷ نوامبر ۱۹۴۵ – هشتم آذر ۱۳۲۴ – با بزرگای 
۸.۰ باعث ایجاد ســونامی در خلیج عمان و دریای عمان 
شــد و بیش از ۴۰۰۰ نفر را کشــت. حوضه جازموریان یک 
فرو افتادگی با ارتفاع متوســط حدود ۳۶۰ متر اســت که با 
رشــته های کوههای مرتفع با ارتفــاع بیش از ۲۰۰۰ متر 
احاطه شده است. رودخانه های بمپور و هلیل رود به حوضه 

جازموریان می ریزند. در بهار، که رودخانه ها طغیان می کنند 
و در مواقع سیلابی مانند هفته های اخیر، بخشی از حوضه 
آبگرفته می شــود و دریاچه های شور بسیار کم ژرفا )۲۰ تا 
۳۰ سانتی متر( تشکیل می شوند که معمولًا در تابستان ها 
خشــک می شود. این منطقه اقلیم مرطوبی را تجربه کرده 
است که با چندین دوره باران موسمی در طول چند میلیون 
ســال گذشــته مشخص می شــود، و احتمالًا باعث ایجاد 

رسوبات دریاچه ای در فروافتادگی جازموریان شده است.
این اســتاد زلزله شناسی اظهار می کند: حوضه جازموریان 
یک حوضه پیشــانی بر روی فرورانش مکران است که در 
آن ورقه عربی به زیر ورقه اوراسیا در حال فرورانش است و 
یکی از بزرگترین کوه های برافزایشی روی زمین را ایجاد 
می کند. حوضه بین قوس ماگمایی )با آتشفشــان بزمان و 
تفتان( در شــمال و منشــور برافزایشی به صورت کوه های 
مکران در جنوب این پهنه قرار دارد. پروفیل های لرزه ای در 
حاشیه جنوبی حوضه جازموریان نشان می دهند که حوضه 
رسوبی به تدریج از حاشیه غربی تا مرکز حوضه ضخیم تر 
می شود. حال سؤال مهمی مطرح می شود: آیا بارندگی های 
شــدید و سیلاب های اخیر به تحریک زمیلرزه فنوج منجر 
شده است؟ بر اساس اطلاعات تاکنون در دسترس، چنین 

چیزی تصور نمی شود.
زارع بــا بیــان اینکه یک مطالعه جدید نشــان می دهد که 
بارش های شــدید بــاران می توانند با افزایش فشــار در 
ســنگ های زیرین زمین لرزه های کوچکی را در پهنه های 

مملو از غارها و کانال ها ایجاد کنند، می گوید: میزان آب مورد 
نیاز بســیار زیاد است و عملًا برای رخداد همین زلزله های 
کوچک به باران های سیل آسا و موسمی مداوم نیاز است.. 
در ســال های اخیر، زمین شناسان زمین لرزه های کوچکی 
را که پس از بارندگی شــدید در آلمان، ســوئیس و فرانسه 
رخ داده ثبــت کرده انــد. بزرگای همه آنها کمتر از ۳ بوده و 
از ســوی انسانها احساس نمی شدند. برخی از کارشناسان 
معتقدند که در بارندگی شدید، پوسته زمین که در یک تعادل 
ظریف قرار دارد هر لحظه در لبه تحریک برای یک تکان 

خفیف قرار می گیرد.
زمین لرزه های ناشی از باران ��

زمین شناســانی که زمین لرزه های ناشی از باران را مطالعه 
می کنند، متوجه شده اند که این زمین لرزه ها اکثراً در زمین 
کارســتی رخ داده اند. کارســت توپوگرافی متمایز از سنگ 
کربناته نرم دارد و با شکاف های ژرف، کانال های زیرزمینی 
و سامانه های غار پر شده است. سنگ بستر کربناته - معمولًا 
سنگ آهک یا دولومیت - به آرامی با آب باران کمی اسیدی 
طی هزاران سال حل می شود. در نتیجه، فشار بارندگی روی 
هر گسل کم است. اما در کارست، باران به کانال ها و غارها 
می ریزد و مانند آبی که از یک شــبکه لوله کشــی پیچیده 
می گذرد، به داخل شــبکه غارهای کارســتی می ریزد. در 
نتیجه فشار باران در داخل کانالها ایجاد می شود. این همان 
چیزی است که گفته می شود باران باعث زمین لرزه می شود 
چراکه افزایش فشــار آب در داخل ســنگ، همراه با فشرده 

کردن و کشش سنگُ  موجب شکست سنگ می شود.
محقق زلزله شــناس پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی با 
ایــن توضیحات ادامه می دهد: فشــار آب مانند یک جک 
هیدرولیک عمل می کند، سنگ شکسته را از هم جدا می کند 
و بــه قطعــات اجازه می دهد از کنار یکدیگر بلغزند. اگر این 
موضوع در مقیاس بزرگ در یک گسل اتفاق بیفتد، می تواند 
باعث زلزله شــود. خوشه های زمین لرزه ناشی از باران، که 
در آلمان و غرب اروپا مطالعه شده اند همگی بزرگای کمتر 

از ۲.۵ داشته اند.
زارع می گوید: در بارندگی شــدید و هنگام ســیلاب هرگاه 
بیش از ۱۰۰ لیتر آب به هر متر مربع از زمین منتقل شود، 
این بارش باران باعث افزایش حدود ۳۰۰ پاسکالی فشار بر 
روی یک گسل لرزه ای می شود. سیصد پاسکال خیلی کم 
اســت. اگر پوسته زمین به قدری به شکست نزدیک باشد 
که حتی تغییرات کوچک فشار مرتبط با بارش بتواند باعث 
ایجاد زلزله شود، در آن صورت می توان انتظار رخداد زمین 
لرزه کوچکی ناشی از تحریک به دلیل بارندگی شدید با این 
حجم را داشــت. در ســاختار زمین شناختی کارستی و با در 
نظر گرفتن فشار عمودی عظیم آب در غارهای کارستی و 
کانال های داخلی بر روی سنگ زیرین، اگر بارندگی شدید 
حدود یک مگا پاســکال فشــار اضافی روی گسل - حدود 
۳۰۰۰ بار – ایجاد کند. در آن صورت می توان انتظار داشت 
که زلزله های ناشــی از باران در ســاختار کارستی که گسله 

هم هست موجب تحریک زلزله های بزرگتری نیز بشود.

گزارش

گروه اجتماعی: سهم بسیاری از تهرانی ها از برف اسفند ماه 
تنها سوز زمستانی بود. باوجود بارش، برفی در معابر ننشست 
این درحالی بود که دربرخی از مناطق تهران به دلیل بارش 

سنگین برف مدارس غیرحضوری شد.
برخی شهروندان ساکنان مناطق شمالی تهران از معابر پر 
برف و لغزنده گلایه داشتند و تصاویری را در فضای مجازی 
منتشر می کردند که نسبتی با خیابان های مرکزی و جنوبی 
پایتخت نداشت. یکی از ساکنان محله آجودانیه می گوید: 
»شــهرداری بارها اعلام کرده که معابر اصلی باز است اما 
وقتی امکان تردد در کوچه ها به دلیل برف ســنگین وجود 
نــدارد و نمی توانیم خودروی خود را از خانه بیرون بیاوریم 

چگونه به معبر اصلی برسیم.«
او توضیــح می دهد که: »یکــی از خودروهای برف روبی 
به دلیل فرســودگی در میانــه کوچه آنها خراب و متوقف 

شده است.«
این تنها گلایه شــهروندان شمال تهران نبود، درحالی که 
سایت و کانال خبری روابط عمومی شهرداری اخبار برف 
روبی معابر و خیابان های پاکسازی شده را نشان می داد و 
روزنامه ارگان شــهرداری برای عملکرد مدیریت شهری 
برای برف روبی چند نقطه برفی پایتخت که رضایت کامل 
شهروندان را هم به دنبال نداشت از تیتر ۹۶ ساعت نبرد با 
برف! استفاده کرده بود، کانال های خبری شهری تصاویر 
و فیلم های شــهروندانی را منتشر می کردند که ساعت ها 
در ترافیک معطل مانده و کوچه های پر برف شــان لغزنده 

و پر خطر بود.
مدیران شــهری تأخیر در بــرف روبی کوچه ها و  ��

خیابان های برفی را انکار هم نکردند
احســان صفایی، معاون خدمات شهری شهرداری منطقه 
یک در خبری که ظهر روز چهارشنبه سایت روابط عمومی 
شــهرداری منتشر کرد گفته بود: »پاکسازی اکثر پل های 
عابر پیاده انجام شــده، ایستگاه های اتوبوس، پایانه های 

تاکســیرانی و اتوبوسرانی و پل های عابرپیاده تقریباً بدون 
مشــکل هســتند. به طوری که نیروهای خدمات شهری 
شــهرداری منطقه یک در حال حاضر در حال پاکســازی 

ایستگاه های حمل و نقل عمومی هستند.«
او با بیان اینکه »معابر درجه یک و بزرگراهی، معابر اصلی، 
فرعی درجه دو و ســه باز هســتند«، ادامه داد: »فقط در 
کوچه های بن بســت و خیابان های بالادســت مثل ناحیه 
۳ و ۴ منطقــه مقــداری برف وجــود دارد که تا ظهر رفع 
می شود. البته مجدداً بارش برف در حال آغاز شدن است و 
طبق پیش بینی ها تا ۱۰ شب ادامه دارد. نیروهای خدمات 
شــهری شهرداری منطقه امشب هم در حالت آماده باش 

کامل قرار دارند.«
حسین نظری معاون خدمات شهری شهرداری تهران هم 
در خصوص عملکرد شهرداری در روزهای برفی پایتخت 
توضیح داده اســت: »در ســه شب گذشته بارش خوبی را 
در مناطق ۱، ۲، ۳، ۴، ۵ و ۲۲ شــاهد بودیم که در پی آن 
نیروهای انسانی و تجهیزات در معابر پایتخت مستقر شدند 
و بــه محض بارش، تــلاش خود را برای برف روبی انجام 
دادند. نیروهای خدمات شهری در مناطق شمالی همچنان 
در معابر مستقر و در تلاش هستند که شهروندان با آرامش 
و آسایش بیشتری تردد داشته باشند، اما همکاری متقابلی 
را نیز از شــهروندان انتظار داریم. از شهروندان درخواست 
می کنیم وسایل نقلیه خود را به زنجیر چرخ و یا لاستیک های 
یخ شکن مجهز کنند؛ با این وجود ما با استفاده از تیغه های 
برف روبی و شن پاشــی در حال بازگشایی معابر هستیم تا 

تردد روان تر باشد.«
به گفته او مســیری که به علت بارش برف کاملًا مســدود 
شده باشد، شاهد نیستیم؛ هرچند ترافیک ناشی از سرعت 

پایین خودروها به دلیل بارش برف ایجاد می شود.
مخزن های خالی از شن در روزهای برفی تهران! ��

یکی دیگر از گلایه های شهروندان مخازن خالی شن است 

که علیرضا جعفری مدیرکل خدمات شهری شهرداری آن 
را رد و اعلام می کند: مخازن شن و نمک هم مدام در حال 
پایش هستند تا در صورت خالی شدن اقدام به شارژ شود 

تا در دسترس شهروندان باشد.
با وجود آن که مدیران شهری تاکید دارند پاکسازی معابر 
انجام شده اما سرهنگ احسان مؤمنی معاون عملیات پلیس 
راهور تهران بزرگ به شــهروندان مناطق شــمالی تهران 

توضیه می کند که از خانه خارج نشوند.
او تاکید می کند: توصیه پلیس در این مواقع این است که 
اگر شهروندان در زمان بارش ها کار ضروری ندارند واقعاً از 
خانه خارج نشوند و از پشت پنجره ها به همراه خانواده خود 
زیبایی بارش برف را تماشا کنند. در این شرایط شهروندان 
از ترددهای غیر ضروری جدا خودداری کنند و اگر مجبور 
شدند از منزل خارج شوند حتماً وسیله نقلیه خود را بازدید 
کنند. منظور از بازدید این است که حتماً برف پاک کن، عاج 
لاستیک ها، سیستم گرمایشی و چراغ های وسیله نقلیه را 

از نظر سالم بودن بررسی کنند.«
شهرداری تهران بارها در همه سال ه او دورها از بارش هر 
برفی غافلگیر شده است، این درحالی است که پژوهش های 
زیادی در این زمینه انجام و راهکارهایی ارائه شــده است. 
شهرداری تهران در پژوهشی درخصوص مواجهه با بحران 
سفید پایتخت تاکید کرده است که مدیریت و کنترل برف 
و یخ در فضای شــهری نوعی وضعیت بحرانی تلقی شده 
کــه نیاز به برنامه هــای مدیریت بحران ویژه خود را دارد. 
یکی از مهم ترین اقدامات آن اســت که خیابان ها و معابر 
شهری در شب یا روز از برف و یخ پاک شوند. شهرداری ها 
بــا برنامه ریزی هــای قبلی و اجرای دقیق در هنگام وقوع 
بحران های برف و توفان بتوانند شرایط مناسبی برای ادامه 
کار و فعالیت ایجاد کرده و از توقف فعالیت های شهری تا 

حد مقدور جلوگیری کنند.
بر اساس این پژوهش، وظایفی که برای شهرداری در این 

روزها تعریف شده، پیمایش دائمی راه ها و معابر در شرایط 
زمســتانی و ارائه اطلاعات مربوطه به سازمان های درگیر 
در مدیریــت بحران، نیروی انســانی ماهر و آموزش دیده 
در زمینــه نحوه واکنش و اجرای عملیات مدیریت بحران 
برف، ذخیره کافی شــن و مواد ضدیخ و ســنجیده های 
مخصــوص اندازه گیری حجم بــرف و یخ خیابان ها تا به 
کمک پیش بینی ها به برآورد میزان برف و یخ کمک کند 
و سیســتم یکپارچه کنترل آب وهواست تا به طور منظم و 
الکترونیک مسئولان شهر را در جریان تحولات آب وهوا 

قرار دهد.
در این تحقیقات اشاره شده که در حالی که نمی توان از وقوع 
بــرف جلوگیری کرد می توان با اعمال روش های خاصی 
اثرات بحران سفید را تا حدود زیادی کاهش داد. به عنوان 
مثــال از آنجــا که هنگام توفان های برف برخی از معابر از 
برف هایی که از فضای جانبی خیابان ها به همراه باد آورده 
می شوند پوشانده می شود، در برنامه های مقابله با بحران 
برف معمولًا تلاش می شود تا با شناسایی آنها و اتخاذ تدابیر 
مناسب مانند استفاده از دیواره های نرده ای یا پوشش گیاهی 

از ورود برف به درون خیابان ها جلوگیری کرد.
آمادگی در برابر بحران های سفید امکان پذیر است؛ ازجمله 
این آمادگی ها مربوط به تجهیزات و ماشــین آلات است. 
شهرهایی که برف برای آنها در زمستان مسئله جدی است، 
وسایل و تجهیزات مورد نیاز خود را تهیه و هرساله قبل از 
شروع فصل زمستان آنها را تجهیز و آماده سازی می کنند. 
ایــن کار معمولًا دارای برنامه زمان بندی مخصوص خود 

است.
با وجود ترافیک ســنگین، معابر پر برف امســال اعضای 
شــورای شــهر تهران برخلاف سال های گذشته گلایه از 
عملکرد برفی مدیران شــهری نداشتند. برخی از کاربران 
فضای مجازی دلیل آن را سرگرم بودن آنها در ستادهای 

انتخاباتی عنوان می کردند.

 بحران برفی در تهران
غافلگیریشهرداریدربرفروبیکوچههاوخیابانهایبرفیپایتخت

 سیل  سیستان
  و بلوچستان
 را لرزاند؟

 علت زلزله های منطقه در گفتگو
 با مهدی زارع بررسی شد

ایسنا: عیسی بزرگ زاده - سخنگوی صنعت آب کشور در واکنش به 
آمارهای منتشر شده از رتبه ایران در زمینه فرونشست زمین تصریح 
کرد: واقعیت این است که با آب به ویژه با آب زیرزمینی در چند دهه 
گذشته مهربان نبوده ایم و برداشت های فراوانی از آب های زیرزمینی 
انجام شــده که هرچند اهداف خوبی مانند ایجاد شــغل و تأمین آب 
برای مردم داشــته اما منجر به ایجاد ناترازی بین قدرت تأمین آب 
چــه در بخش آب ســطحی و چه در بخــش آب زیرزمینی و میزان 

مصرف در بخش کشــاورزی و ســایر بخش ها شده است.بزرگ زاده 
با تأکید بر اینکه فرونشســت مسئله جدی پایداری زیست بوم ایران 
است، بیان کرد: فرونشست پدیده ای است که طی سالیان متمادی 

ایجاد می شود و اثر آن نقطه به نقطه متفاوت است.
وی رفع ناترازی را مهم ترین دغدغه امروز کشور خواند و افزود: همه 
توان وزارت نیرو و بخش آب صرف رفع این ناترازی شده است. آقای 
رئیس جمهور نیز در این خصوص دســتورات واضحی در شــورای 

عالی آب دادند و نقشــه راه آب کشــور در پاســخ به رفع این ناترازی 
تدوین شــده است.ســخنگوی صنعت آب کشور با بیان این مطلب 
که ۴۲۰ دشــت ممنوعه و بحرانی در کشــور وجود دارد، یادآور شد: 
در خصوص مدیریت مصرف در بخش کشــاورزی نیز تیرماه ســال 
جاری، سند امنیت غذایی تصویب و توسط رئیس جمهور ابلاغ شد 
که طبق برنامه وزارت جهاد کشــاورزی در این ســند مصرف آب در 
بخش کشاورزی تا سال ۱۴۱۱ باید به ۵۱ میلیارد متر مکعب برسد.

وجود ۴۲۰ دشت ممنوعه و بحرانی در کشور

گروه اجتماعی:  یافته های جدید کارشناسان از گرم شدن کره زمین، هشداری جدی 
مبنی بر محدود کردن مقدار انتشار کربن،  توجه بیشتر نشان دادن به بحران آب وهوا و 
مهار و کنترل گرمایش زمین اســت و اینکه تمام کشــورهای دنیا باید برای این منظور 

دست به اقداماتی فوری بزنند.
دانشمندان دانشگاه های استرالیا،  ایالات متحده و پورتریکو در مقاله ای که اخیراً منتشر 
شــد، اعلام کردند دمای کره زمین از آســتانه ۱٫۵ درجه ســانتی گراد بالاتر از ســطوح 

پیشاصنعتی،  عبور کرده است.
آستانه ۱٫۵ درجه سانتی گراد، معیار علمی و سیاسی مهمی برای کاهش صدمات ناشی 
از گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی است که اکثر کشورهای جهان در توافقنامه ۲۰۱۵ 

پاریس، آن را پذیرفتند.
اما محققانی که هشدار جدید داده اند معتقدند، هنگام تعیین معیار ۱٫۵ درجه سانتی گراد 
فقط دمای مناطق خشــک زمین در نظر گرفته شــده است و به تغییرات تاریخی دمای 

اقیانوس ها اهمیتی داده نشده است و این نوع سنجش ایراد دارد.
بنابه گفته این محققان، اسفنج های دریایی، اسکلتی از جنس کربنات کلسیم دارند و به 
همین دلیل همچون بایگانی های دمای اقیانوس ها عمل می کنند و گزارش دقیق تری 

از دمای جهانی و گرمایش زمین ارائه می دهند.
محققان با بررســی اســفنج های دریایی ۳۰۰ ســاله به این نتیجه رسیدند که گرمایش 
زمین، ناشــی از فعالیت های انســانی، یک دهه پیش تر از اندازه گیری معیار پایه ۱٫۵ 
درجه سانتی گراد پیشاصنعتی شروع شده بوده است. منظور از معیار پایه این است که 
فعالیت های انسانی باید به گونه ای کنترل شود تا از ۱٫۵ درجه سانتی گراد پیشاصنعتی 

بالاتر نرود.
اما در بررســی های محققان مشــخص شــده که ســال ۲۰۲۲، برخی از مناطق مانند 
کالیفرنیا به ۱٫۵۴ درجه سانتی گراد رسیده بود و برای پیشگیری از بدتر شدن وضعیت، 
باید مقدار انتشــار گازهای گلخانه ای تا پیش از رســیدن به پایان این دهه )میلادی( 

به سرعت به نصف برسد.
محققان هنگام ارزیابی معیار پایه جدید از گرمایش جهانی با داده های گرفته شــده از 
اقیانوس ها، به این نتیجه رسیدند،  با نرخ گرمایش فعلی، پیش از رسیدن به دهه ۲۰۳۰، 
آستانه ۲  درجه سانتی گراد را هم خواهیم گذراند که این گرمایش حتی تا سال ۲۰۳۵، 
به بیشتر از ۲٫۵ درجه سانتی گراد پیشاصنعتی افزایش می یابد و این سطح از گرمایش 

زمین، این سیاره را در خطر تغییرات اقلیمی و آب وهوایی شدیدی قرار خواهد داد.
ایران در دوران تغییرات اقلیمی ناشی از گرمایش زمین ��

ایران یکی از آســیب پذیرترین کشــورهای خاورمیانه به تغییرات اقلیمی اســت. بنابر 
بررسی ها، ایران از نظر آلوده ترین کشورهای جهان با انتشار ۱٫۱۳۰ میلیون تن دی اکسید 
کربن در جایگاه هشتم ایستاده است و علت اصلی این انتشارها ناشی از وابستگی بالای 
کشور به نفت و گاز طبیعی است.گرمایش زمین و انتشار گازهای گلخانه ای روی ایران 
اثرات منفی بسیاری گذاشته است و خطر بروز خشکسالی در این منطقه را تا حد بسیار 

زیادی افزایش داده است. از اثرات منفی گرمایش زمین باید به موارد زیر اشاره کرد:
کاهش منابع آبی ��

ترکیب تغییرات اقلیمی و آب وهوایی و همچنین مدیریت غلط منابع آبی، موجب کاهش 
شدید منابع آبی در ایران شده است. همچنین کاهش بارندگی تهدیدی برای تأمین آب 
آشامیدنی و همینطور آب آبیاری مورد استفاده در کشاورزی است.برداشت بیش از حد 
سالانه آب های زیرزمینی و احداث بی رویه سد،  سطح آب های زیرزمینی و تالاب ها و 

رودخانه ها را به شدت کاهش داده است.
اختلال در کشاورزی ��

افزایش شدید دما و تغییر الگوهای آب وهوایی ایران،  بخش کشاورزی را با چالش های 
متعددی مواجه کرده اســت. کاهش بارندگی،  الگوهای آبیاری ســنتی را مختل کرده و 
پایداری شیوه های کشاورزی را به خطر انداخته است. از طرف دیگر، دمای بالا موجب 
افزایش سرعت تبخیر رطوبت خاک و صدمه به محصولات زراعی شده که این شرایط 

به نوبه خود روی سلامت و بهره وری دام هم اثر منفی برجا می گذارد.
افزایش مصرف انرژی ��

با افزایش دما و امواج گرمایی مکرر، تقاضای انرژی برای سرمایش به مقدار چشمگیری 
افزایش می یابد و بدین ترتیب مصرف انرژی در حد مخاطره آمیزی بالا می رود.

به خطر افتادن سلامت عمومی ��
بخش ســلامت و بهداشــت هم در اثر گرمایش زمین دستخوش تغییرات و مشکلاتی 
خواهد شــد. به طور مثال، تغییرات اقلیمی موجب افزایش ابتلا به بیماری های عفونی 
و مســری می شــود. مناطق زیادی در ایران وجود دارد که به دلیل عواملی چون ســیل، 
کاهش کیفیت آب و افزایش تراکم جمعیت مستعد شیوع بیماری های مختلفی چون 
اسهال و وبا هستند. درضمن آلودگی هوا ناشی از افزایش دما، تهدید دیگری است که 

جان بسیاری از افراد را در معرض خطر قرار داده است.
چه باید کرد؟ ��

تمام کشــورهای حاضر در توافق ۲۰۱۵ پاریس )حدود ۱۹۵ کشــور(،  باید برای کاهش 
گازهای گلخانه ای و در نتیجه دمای کره زمین اقدام کنند که در این خصوص راه حل هایی 
هم ارائه شده است. ایران اگرچه در این توافق حضور ندارد، از این قاعده مستثنی نیست 

و باید تمهیداتی برای بهبود وضعیت اقلیمی خود در نظر بگیرد.
از این راه حل ها می توان به موارد زیر اشاره کرد:

۱. استفاده کمتر از سوخت های فسیلی ��
اســتفاده از ســوخت های فســیلی همچون زغال، گاز و نفت، تغییرات اقلیمی را شدت 
می بخشد. تمام کشورها باید هرچه سریع تر وابستگی اقتصادی خود به این نوع سوخت ها 

را کاهش دهند.
۲. انرژی های تجدیدپذیر ��

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر مانند نور خورشید، باد، امواج،  جزر و مد، زیست توده، 
باران و گرمای زمین گرمایی به جای سوخت های فسیلی از انتشار گازهای گلخانه ای 

کم می کند.
۳. حمل ونقل پایدار ��

استفاده هرچه بیشتر از خودروهای برقی و کاهش وسایل نقلیه ای که از سوخت فسیلی 
استفاده می کنند و به حداقل رساندن سفرهای هوایی، نه تنها از انتشار گازهای گلخانه ای 

می کاهد، بلکه از آلودگی هوا هم کم می کند.
۴. محافظت از جنگل ها ��

وجود جنگل ها برای مقابله با تغییرات اقلیمی حیاتی اســت و محافظت از آنها یکی از 
بهترین راه حل ها برای کاهش تغییرات آب وهوایی است. قطع کردن درختان جنگل، 
به ویژه درختان بزرگ، باعث افزایش دمای محیط می شود. درختان بخش عظیمی از 

کربن منتشر شده در هوا را به خود جذب می کنند.
مصرف بهینه انرژی، کاهش استفاده از پلاستیک، کاشت بیشتر درخت و گیاه، استفاده 
از وسایل نقلیه ای چون دوچرخه یا وسایل نقلیه عمومی برای تردد، بازیافت و استفاده 
مجدد از محصولات، کاهش دورریز مواد غذایی و تمیز نگهداشــتن محیط زیســت از 

دیگر اقدامات کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و تغییرات اقلیمی است.

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

نورا حسینی
روزنامه نگار
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موضوع خصوصی ســازی دو خودروساز دولتی بیش از 
یــک دهه پیش مطرح شــده و هــر دولتی که روی کار 
می آید، با وعده خصوصی سازی این دو شرکت کار خود 
را آغاز می کند، اما پس از گذشــت چند ســال نمی تواند 
آن را به سرانجام برساند. امیرحسن کاکایی، کارشناس 
صنعت خودرو، بر این باور اســت که خصوصی ســازی 
خودروســازان دولتی نیازمند ورود و دســتور حاکمیت 
اســت.خصوصی سازی بنگاه های بزرگ تولیدی برای 
بالا بردن بهره وری این شرکت ها و کاستن هزینه های 
دولت امری اجتناب ناپذیر در اقتصاد است.حال اما پس 
از گذشت بیش از چهار دهه واگذاری سهام خودروسازان 
دولتی به بخش خصوصی به گره کوری تبدیل شده که 
هیچ دولتی از عهده آن برنمی آید.امیرحســن کاکایی، 
کارشناس صنعت خودروسازی، ضمن اشاره به تاریخچه 
خصوصی سازی دو خودروساز دولتی، موانع انجام این امر 
را توضیح می دهد که در ادامه مشروح آن را می خوانید.

بــا توجه به اینکه بحث خصوصی ســازی ایران  ��
خودرو و سایپا از گذشته مطرح بوده، تاریخچه این 

امر را توضیح دهید.
در ســال ۱۳۸۵ مقام معظم رهبری پیشــنهاداتی در 
مورد خصوصی سازی شرکت ها داشتند که پس از آن 
سیاست های ابلاغی ذیل اصل ۴۴ مطرح و حدود یک 
سال بعد به صورت قانون ابلاغ شد. طبق این ابلاغیه 
قــرار بــود هر زمینه ای که بخش خصوصی توان ورود 
داشته باشد، دولت از آن خارج شده و تصدی گری را به 

همین بخش واگذار کند.
از طرفی در دهه ۷۰ عمده ســهام ایران خودرو و سایپا 
تحت مالکیت سازمان گسترش و نوسازی صنایع بود که 
از اواسط این دهه، واگذاری سهام این شرکت ها توسط 
سازمان گسترش به نهادهای شبه دولتی )مانند تأمین 
اجتماعی( آغاز شــد. به لحاظ ساختاری شرکت هایی 
مانند تأمین اجتماعی به صورت خصوصی بوده و حق 
مدیریت دولتی را ندارد.در کل دنیا خرید سهام دولتی 
توسط صندوق های خصوصی همان خصوصی سازی 

محسوب می شود، اما دولت ها در ایران به این شرکت ها 
زور می گویند و به حیاط خلوت دولتی ها تبدیل شده اند.
بخشــی از سهام این دو خودروساز نیز به عنوان سهام 
تودلی شناخته می شود که تحت مالکیت خود شرکت 
بوده و به نوعی زیرمجموعه های خود را خریداری کرده 
اســت. ســهام تودلی به یک معضل بزرگ تبدیل شده 
بود، بنابراین بین سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ دستور داده 
شــد که تکلیف آن ها معلوم شــود. از سال ۱۴۰۰ مقرر 
شد که مالکان سهام های تودلی دیگر حق رأی ندارند.
اما همین دهه ۸۰ بخش دیگری از سهام شرکت ها به 
صورت عمومی در بورس عرضه شــد و درحال حاضر 
دو شــرکت ایران خودرو و ســایپا مجموعاً بیش از ۲۰ 

میلیون سهامدار خرد دارند.
این دو شرکت اوایل دهه ۹۰ زیان هنگفتی بالا آوردند 
که طی آن کنسرسیوم بخش خصوصی تصمیم گرفت 
به جای بدهی ایران خودرو، بخشی از سهام شرکت را 
خریداری کند و شرکت سایپا نیز بخشی از سهام خود 

را به مالکیت تعاونی خود درآورد.
پس از روی کار آمدن دولت ابراهیم رئیســی، شــب 
عید ۱۴۰۱ فرمان ۸ ماده ای از سوی وی صادر شد که 
یکی از بندهای آن تأکید می کرد که تکلیف خصوصی 
ســازی تا ســه ماه اول سال ۱۴۰۱ باید مشخص شود. 
طی جلساتی که احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و حسین 
قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی با برخی از 
دانشگاه ها داشتند مقرر شد که پیشنهادهای آن ها برای 
انجام امر فوق ارائه شود. در نهایت تابستان همان سال 
صورت جلســه ای میان قربان زاده و علی نبوی، رئیس 
سازمان گسترش، امضا شد که به موجب آن سهام باید 

تا شهریور ۱۴۰۱ ماه واگذار می شد.
موضــوع خصوصی ســازی بــا وجــود قراردادها و 
ابلاغیه هــای صورت گرفته و علی رغم تأکید حاکمیت 
بر آن در سال گذشته و سال ۱۴۰۲ هنوز هم اجرا نشده 
و انتظــار می رفــت که حداقل اقداماتی صورت بگیرد. 
بنابرایــن می تــوان دید که اجرای این موضوع حداقل 

یک دهه با بهانه های مختلف به تعویق افتاده است.
به نظر شما دلیل به تعویق افتادن خصوصی سازی  ��

خودروسازهای دولتی طی این سال ها چه بود؟
اولًا بسیاری از افراد دولتی اعتقاد دارند که برای واگذاری 
شــرکت های دولتی، ابتدا باید مشــکلات حاد آن ها را 
برطرف کرد و از سوی دیگر نهاد حاکمیتی و تنظیم گری 
تقویت شــود و سپس خودروسازان دولتی به مالکیت 
بخش خصوصی در بیاید.طی چند سال گذشته اثبات 
شد که این نظر اشتباه است. زیرا ایران خودرو و سایپا 
در حال حاضر زمین گیر شــدند و نهادهای دولتی نیز 
روز به روز درحال ضعیف تر شــدن هســتند. هر دولتی 
کــه روی کار می آیــد بر این باور اســت که افراد قبلی 
کم کاری کرده اند و آن ها می توانند طی دو سال آینده 
ریاست جمهوری، معضل خصوصی سازی را برطرف 
کنند.دلیــل اینکه این موضوع در هیچ یک از دولت ها 
انجام نمی گیرد این است که ایران خودرو و سایپا با تمام 
مشــکلات و هزینه هایی که برای دولت دارد می تواند 
به آن ها و نمایندگان مجلس قدرت ببخشــد؛ چرا که 
هر دو شرکت در تمام شهرهای کشور نمایندگی فعال 
دارند و دولتی بودن آن ها می تواند قدرت نفوذ مسئولان 
را جهت توســعه برخی از ســایت های خودروســازان 
بیشــتر کند. زیرا علی رغم زیان دو شــرکت طی چند 
سال گذشته می توان دید که بعضی از این سایت های 
محلی توسعه یافتند. همین موضوع بزرگ ترین دلیلی 
است که نمایندگان مجلس و دولتی ها چوب لای چرخ 
خصوصی ســازی می گذارند.در نهایت فرض شود که 
این دو خودروساز به یک بخش خصوصی مقتدر واگذار 
شــد. حال ســؤال اصلی این بود که آیا دولت حکمران 
خوبی است یا خیر؟ همان موقع این موضوع لو می رفت 
کــه دولت مــردان نحوه حکمرانی را نمی دانند. زیرا در 
حال حاضر هر مشــکلی که در شرکت های خودروساز 
به وجود آید، مســئولیت آن مســتقیماً با وزارت صمت 
نیســت و در بدترین حالت به صحبت هایی همچون 

مافیای صنعت خودرو متوسل می شوند.

نکتــه جالب اینکه اگــر بخش خصوصی بتواند موفق 
عمل کند، آبروی تمامی افرادی که از دولتی بودن این 
شــرکت ها حمایت می کردند خواهد رفت. بنابراین در 
حال حاضر تنها راه خصوصی سازی این است که یک 
نفر در ســطوح بالای حاکمیتی و فرادولتی وارد میدان 
شده و تا آخرین مرحله این موضوع را پیگیری کند؛ زیرا 
هیــچ یک از دولت مردان چنین کاری را به بهانه های 

مختلف از جمله امنیتی و اقتصادی انجام نمی دهند.
به نظر شــما اگر دو خودروســاز بزرگ به بخش  ��

خصوصــی واگــذار شــوند، دولــت از دخالت و 
قیمت گذاری دستوری خودرو کنار می رود یا خیر؟

خیر. مشــکل اصلی این اســت که دولت ها ضعیف 
هســتند و مشکلات قانونی در کشور وجود دارد. یکی 
از گله هایــی کــه من از نماینــدگان مجلس دارم این 
است که به جای تنقیح قوانین، یک دست کردن نظام 
حکمرانی کشور و ایجاد نظام تنظیم گر مقتدر وقت خود 
را هــدر دادنــد و علاوه بر زمین زدن صنعت خودروی 
کشــور، اقتصاد بازار را هم زمین گیر کردند و همگی 
منتظر واردات خودرو هســتند.البته با این صحبت ها 
شاید چنین شبهه ای به وجود آید که بنده در حال حاضر 
موافق قانون گذاری هستم. باید گفت که در حال حاضر 
تنها راه باقی مانده، واگذاری سریع دو خودروساز دولتی 
کشور به بخش خصوصی است. از سوی دیگر متناسب 
با همین موضوع مطالبه گری از سوی نمایندگان و دولت 
انجام بگیرد تا قوانین و قیمت گذاری های دســتوری 
به شــکل صحیح انجام بگیرد.برای مثال قیمت گذاری 
شــرکت هایی مانند ایران خودرو و ســایپا به دلیل اینکه 
دولتی هستند، بدترین نوع قیمت گذاری را داشتند اما برای 
خودروســازان بخش خصوصی، این موضوع بسیار بهتر 
بود. اگر بخش خصوصی مدیریت این دو شــرکت بزرگ 
را برعهده بگیرد به هیچ عنوان اجازه چنین قیمت گذاری 
را نخواهنــد داد.بنابراین در وضعیت فعلی، قیمت گذاری 
دســتوری ادامه دار خواهد بود، اما در همین چارچوب نیز 

می توان بسیار بهتر عمل کرد.

گفتوگو

عوامــل متعــددی از جمله افزایش قیمت ارز، پویایــی عرضه و تقاضا، 
تورم، شرایط اقتصادی و سیاست های دستوری دولت بر افزایش قیمت 
مسکن تأثیر گذاراست که منجر به فشارهای تورمی بر مردم به خصوص 
دهک های پایین جامعه می شود و قدرت خرید آنان را از بین خواهد برد، 
همچنین قیمت کالاها و خدماتی از جمله مسکن را افزایش می دهد، از 
سویی دیگر نرخ واردات مصالح ساختمانی و هزینه های کلی پروژه های 
مسکن نیز افزایش می یابد، بدیهی است که اگر دولت اقداماتی از جمله 
وضع مقررات بر معاملات املاک یا ارائه تســهیلات برای زمین ارزان 
قیمت و کنترل و تثبیت قیمت مسکن را اجرایی کند، شاید بتواند کاهش 

قیمت آن را در کشور رقم بزند.
در ایــن راســتا بــرزو حــق شــناس کارشــناس اقتصــادی در 
 مــورد زمزمه هــای افزایــش قیمــت مســکن در ســال ۱۴۰۳  بــه 
»نقش اقتصاد« می گوید: بدیهی است که در سال آینده با توجه به تورم 
موجود در کشور افزایش قیمت مسکن را در پیش داریم، اما در حوزه اجاره 
بها این افزایش قیمت را بیشــتر شــاهد خواهیم بود چرا که رشد اجاره بها 

بیش از رشد قیمت مسکن است.
وی در پاسخ به این سؤال که بهترین راهکار و برنامه برای کنترل قیمت 
مســکن چیســت؟ تاکید کرد: قطعاً بهترین راهکار برای کنترل و کاهش 
قیمت مسکن تقویت عرضه، افزایش ساخت و ساز وتعیین سقف اجاره بها 

اقدام و آن را کنترل کند چرا که تولید مسکن و عرضه بالای آن در کشور 
باید توسط دولت تقویت شود.

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه تقاضا برای مسکن همیشه وجود دارد 
و دولت باید برای کنترل قیمت آن حمایت های لازم را داشته باشد، افزود: 
بدیهی است که دولت باید حمایت های لازم را برای کنترل قیمت مسکن 
داشــته باشــد به این مفهوم که با در نظر گرفتن راهکارها و مشوق هایی 

برای بخش خصوصی و انبوه سازان از جمله زمین ارزان قیمت، تخفیف 
عوارض و تخفیف مالیات بخش عرضه مسکن را تقویت کرده و ساخت 
و ساز آن را افزایش دهد تا از این طریق بتواند قیمت ها را کنترل کند، بی 
تردید تولید و عرضه مسکن تأثیر بسزایی در کاهش قیمت آن خواهد داشت.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا تصویب قانون مالیات برخانه های خالی 
در کنترل قیمت مسکن نقش داشته است؟ گفت: طبیعتاً قانون مالیات بر 
خانه های خالی برای واحدهای خالی از سکنه امکان عرضه این واحدها و 
کنترل نسبی قیمتها شود، چرا که هرچه خانه های خالی افزایش یابد شاهد 
بالا رفتن قیمت مسکن نیز خواهیم بود و عرضه نیز محدود خواهد شد.

این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سؤال که آیا در سال آینده شاهد 
افزایش قیمت مســکن هســتیم؟ اظهار داشت: بی تردید در سال ۱۴۰۳ 
شاهد رشد قیمت مسکن خواهیم بود البته به اندازه تورم نیست اما متاسفانه 
قیمت اجاره بها هم پای تورم و شاید بیشتر از آن رشد صعودی داشته باشد.
حق شناس در پاسخ به این سؤال که با توجه به افزایش قیمت ارز و طلا 
آیا افزایش قیمت مسکن را نیز در پیش داریم؟ خاطر نشان کرد: در واقع 
طبیعی است که بازارها همپای یکدیگر رشد داشته باشند چرا که افزایش 
قیمت ارز محرکی برای ســایر بازارهای دیگر اســت اما با توجه به اینکه 
مسکن افزایش قیمت داشته و تا اندازه ای از ارزش بالایی برخوردار است 

رشدی هم پای بازارهای دیگر نخواهد داشت.

رشد نرخ ارز و آلارم های تورم
حقشناسدرگفتوگوبا»تدبیرتازه«مطرحکرد:

 موانع 
خصوصی سازی 
خودروسازان

در گفتگو با یک کارشناس بازار 
خودرو  مطرح شد

در برنامه ریزی اقتصادی می توان از نمونه ها و تجربه های کشورهای 
موفق اســتفاده کرد از کاندیداهایی که قرار است نمایندگان مجلس 
آینده باشند انتظار می رود که از تجربه و دست آوردهای کشورهای 
موفق جهان در حوزه اقتصادی استفاده کنند. به بیان دیگر باید دید 
کشورهای موفق جهان در حوزه اقتصادی چه اقداماتی را انجام داده اند 
و ما نیز به ســمت این تجربه های موفق ســوق پیدا کنیم.ممنوعیت 
در واردات، پیامدهای اقتصادی منفی به همراه دارد و باعث کاهش 
کیفیــت محصولات تولیدی داخلی و انحصار می شــود اخیرا برای 
حمایت از تولید داخل، در واردات برخی قطعات دچار مشکل هستیم. 
با این حال اگر قطعه ای در حوزه ساخت داخل با کیفیت مطلوب تولید 
شود، بی شک مصرف کننده و خودروساز آن را تهیه می کند؛ اما اگر 
قطعه ساخت داخل با کیفیت مناسبی تولید نشده باشد، باید اجازه داد 

خودروساز برای تولید خودروی با کیفیت و تهیه قطعه مورد نیاز خود، 
قطعات با کیفیت را وارد کند.اگر تنها حدود ۱۰ درصد از میزان تولید 
داخل کشور صرف واردات شود و ۹۰ درصد از میزان عرضه محصولات 
در اختیار تولید کنندگان داخلی باشد، هم تنوع محصولات بازار بیشتر 
و هم رقابت تولیدکنندگان داخلی و محصولات خارجی باعث تلاش 
بخش داخلی و ارتقای کیفیت تولید داخلی می شــود و بی شــک اگر 
تنها محصولات داخلی در بازار عرضه شود، هیچ صنعت داخلی رشد 
نمی کند. چند نرخی بودن ارز به زیان ثبات اقتصادی است و یکی از 
شــروط تجارت آزاد تک نرخی بودن ارز اســت، برای ثبات اقتصادی 
لازم اســت به سمت آزادسازی اقتصادی حرکت کنیم و قیمت های 
دستوری را کنار گذاشته و اجازه دهیم شرکت های تجاری بر اساس 
قانــون تجارت عمل کنند. بــرای مثال قوانین باید به گونه ای طرح 

ریزی شوند که شرکت های تجاری و تولیدکنندگان بتوانند تصمیم 
بگیرند که هر محصولی را در چه مقیاســی و با چه قیمتی تولید و به 
فروش برســانند. حذف قیمت گذاری دســتوری و تک نرخی شدن 
قیمت برخی محصولات از ملزومات است برای تولید کلیه کالاها و 
محصولات صنعتی و تجاری نیاز اســت تعرفه ها اصلاح شــود و باید 
ارز آزاد شود تا بر اساس یک نرخ واحد تجارت انجام شود. برای مثال، 
اگر قیمت های دســتوری برداشــته شود و در کنار آن واردات خودرو 
آزاد شــود، بی شــک خودروســازها در رقابت با یکدیگر محصولات 
خود را قیمت گذاری کرده و در نهایت اگر قیمت ها بالا باشد جامعه 
از خرید خودرو داخلی استقبال نمی کند و خودروساز مکلف می شود 
برای فروش محصول خود یا کیفیت محصول را بهبود بخشد و یا در 

قیمت آن تجدید نظر کند.

یک کارشناس بازار خودرو تاکید کرد: افزایش قیمت خودروها نشان از 
سیاست گذاری کلانی دارد که قصد داشت قیمت خودرو را کاهش دهد 
اما موفق نشــد چرا که ما با یک اقتصاد تورمی در کشــور روبرو هستیم 
کــه امــکان کاهش قیمت وجود ندارد و کاهش قیمت های مقطعی به 
صورت هیجانی در اثر یک اتفاق سیاسی و یا وعده هایی از جانب برخی 

از مسئولان در بازار به وجود می آید.
بابک صدرایی کارشناس بازار خودرو گفت: قطعاً قیمت خودرو در بازار به 
چند عامل از جمله افزایش نرخ ارز کاهش تولید خودرو و گفتار درمانی های 
دولت از جمله تسهیل واردات خودروی کارکرده بستگی دارد که هیچ 
یک از این مباحث عملی نشــده اســت و بازار به این گفتار درمانی های 
دولت واکنشی نشان نمی دهد از سویی دیگر با افزایش قیمت چشمگیر 
برخی از خودروهای ۲۰۱۵ الی ۲۰۱۸ که تابســتان و پاییز قیمت آنها 

شکسته شد اما در حال حاضر روند افزایشی شدید در پیش گرفته اند.
این کارشناس بازار خودرو در ادامه تاکید کرد: افزایش قیمت خودروها 
نشــان از سیاســت گذاری کلانی دارد که قصد داشــت قیمت خودرو را 
کاهشــی کند اما موفق نشــد چرا که ما با یک اقتصاد تورمی در کشــور 
روبرو هستیم و در آن امکان کاهش قیمت وجود ندارد، در واقع کاهش 
قیمت های مقطعی به صورت هیجانی در اثر یک اتفاق سیاســی و یا 
وعده هایی از جانب برخی از مسئولان در بازار به وجود می آید به عنوان 
مثال مذاکرات هسته ای در وین یا وعده دولت مبنی بر واردات ۱۰۰ هزار 
خودرو خارجی منجر به کاهش هیجانی قیمت در بازار خودرو می شود اما 
پس از مدت کوتاهی مجدداً قیمت آن روند افزایشی پیدا می کند.وی در 
پاســخ به این ســؤال که آیا افزایش عرضه خودرو از طریق تولید داخلی 
امکان پذیر است افزود: در واقع ما یک بازار محدود در کشور داریم با توجه 
به افزایش نرخ ارز دولت به خودروســازان در بخش خصوصی و دولتی 
مجوز افزایش قیمت داده اســت که منجر به کوچک شــدن حجم بازار 
کار شده است و تقاضا کمتر می شود همچنین مشتریان را از سگمنت 
یا توانمندی هایی که دارند به سگمنت و توانمندی های بالاتر افزایش 
می دهد، به عنوان مثال تقاضای مشــتریان برای خرید خودرو مبنی بر 
قیمت ۵۰۰ میلیون تومان است که اگر این مبلغ افزایش یابد تقاضا نیز 
به نسبت کمتر خواهد شد.این کارشناس بازار خودرو تصریح کرد: قطعاً 
بایــد توجــه کنیم که کانــال واردات برای کدام بخش از جامعه صورت 
می گیرد در حال حاضر ارزان ترین خودروی اقتصادی و وارداتی در بازار 
آزاد حدود ۳ میلیارد تومان است و بر فرض مثال اگر از سامانه خارج شود 
و ۴۰ درصد کاهش قیمت نیز داشته باشد قیمت آن بالای ۱.۵ میلیارد 
تومان قرار می گیرد و این سؤال مطرح می شود که آیا خلاء بازارداخلی 
بالای ۱.۵ میلیارد تومان یا زیر این قیمت است.این کارشناس بازار خودرو 
یادآور شد: در واقع مقرر بود که واردات خودرو منجر به ایجاد رقابت در 
بازار خودروی داخلی شــود تا بتواند خلاء بازار را پر کند اما متاســفانه نه 
تنها این خلاء پر نشد بلکه عاملی بر افزایش قیمت شد چرا که با ایجاد 
سیســتم ســامانه از ۱۲۰ هزار خودرویی که قرار بود وارد شــود فقط به 
۳۰ هزار نفر تعلق گرفت و متقاضیان دیگر پول خود را پس گرفتند در 
نتیجه سامانه ثبت نام خودرو عامل گرانی است، به عنوان مثال ماشین 
لندکروز ۱۵ ســال کارکرده که در حدود ۱۵ الی ۱۶ میلیارد قیمت دارد 
قطعــاً بــا واردات خودرو قیمت آن کاهش نخواهد یافت.وی با انتقاد از 
سیاست ناکارامد دولت برای واردات خودرو، اظهار داشت: به نظر می رسد 
این سیاست ها تاکنون کارآمد نبوده است در واقع باید هزینه تمام شده 
خودرو، نوسانات اقتصادی، پول راکد در بازارو مسئله افزایش و جهش 
قیمت ارزرا در کشور در نظر بگیریم، به عنوان مثال اگر سال آینده ارز 
به ۷۵ هزار تومان برسد و خودرو وارد کنیم آیا قیمت آن ارزان می شود؟

صدرایی تاکید کرد: بدیهیست که مشکلات کلانی در خصوص واردات 
خودرو وجود دارد و به نظر می رسد تولید با تقاضا خیلی فاصله ندارد اما 
با وجود سیستم های سامانه ای و قیمت گذاری دستوری منجر به ایجاد 
بلک مارکت یا بازار سیاه می شود و منجر به تولید کالای سرمایه ای و 
تقویت دلالان می شود، از سویی دیگر برای افراد خاصی که در سامانه 
ثبــت نــام کردند رانت ایجاد می شــود و خودروها در بازار آزاد به قیمت 
گزاف به فروش می رسند چرا که ما خودروهای وارداتی را در سطح شهر 
نمی بینیم اما در نمایشگاه های ماشین وجود دارند که قطعاً با سیاست های 

غلط مصرف کنندگان خودرو به دلال تبدیل می شوند.
این کارشناس بازار خودرو در پاسخ به این سؤال که با توجه به تأمین ارز 
که با محدودیت همراه است، آیا با مصارف ارزی ثابت می توانیم تعداد 
بیشــتری خودرو کارکرده وارد کنیم؟ گفت: در واقع خودروی کارکرده 
مانند یک تیغ دو لبه است، آنچه مسلم است متاسفانه مدیریت قوی در 
زمینه واردات نداریم و در نهایت شرکت ها خودروهایی را وارد می کنند 
که به لحاظ فنی ایرادات بســیاری دارند، به عنوان مثال دلالان بســیار 
بزرگی در کشــورهای عربی خودروهای دارای ایراد را به کشــورهای 
دیگر وارد می کنند.وی در ادامه یادآور شــد: هنگامی که برای تعیین 
استانداردهای خودروی صفر کیلومتر مشکل داریم و در دوران تحریم 
ماشــین تویوتا باید از ۴ بازار تأمین شــود که امکانتفاوت استانداردهای 
وجود دارد حالا در نظر بگیرید خودرو کارکرده را از هر کشــوری وارد 
کنیم و تبدیل آن به یک استاندارد واحد چقدر کار بسیار پیچیده و مشکلی 
است، لذا خودروی کارکرده زمانی مناسب است که در کشورهای عربی 
دارای سیســتم جامع، گزارشــات بیوگرافی و بک گراند آن را در اختیار 

مشتری قرار دهند.
صدرایی در پایان با بیان اینکه قانون واردات خودرو دچار محدودیت و 
مشکلات بسیاری شده است، خاطر نشان کرد: در واقع واردات بیش از 
۱۵ الی ۲۰ هزار واردات امکان پذیر نیست چرا که کشور ما تحریم است 
و ارتباط عادی با دنیا نداریم همچنین خودرو را از کشــورهای واســطه 
خریداری می کنیم به همین دلیل منجر به ایجاد حاشیه سود بالا خواهد 
شــد، اگر واردات خودرو نتواند محدودیت ها را از بین ببرد نه تنها تعداد 

کمتری واردات داریم بلکه قیمت آن نیز افزایش خواهد یافت.

بابک صدرایی در گفتگو با »تدبیر تازه « مطرح کرد:

عدم واکنش بازار خودرو به گفتار 
درمانی های دولت
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گفتوگو

نکته جالب 
اینکه اگر بخش 

خصوصی 
بتواند موفق 

عمل کند، 
آبروی تمامی 
افرادی که از 
دولتی بودن 

این شرکت ها 
حمایت 

می کردند 
خواهد رفت. 

بنابراین در 
حال حاضر تنها 

راه خصوصی 
سازی این 

است که یک 
نفر در سطوح 

بالای حاکمیتی 
و فرادولتی وارد 
میدان شده و تا 

آخرین مرحله 
این موضوع را 
پیگیری کند؛ 
زیرا هیچ یک 

از دولت مردان 
چنین کاری را 
به بهانه های 

مختلف از 
جمله امنیتی و 
اقتصادی انجام 

نمی دهند.

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

فرحان پورسلیم
روزنامه نگار

شنبه
19 اسفند ماه 1402 

سال هفتم
شماره 349

لزوم اصلاح
 تعرفـه ها

احمد نعمت بخش
دبیر انجمن 

خودروسازان ایران 

یادداشت



6 هـفـتـهنــامـه
گزارش

گزارش

گفتوگو

 افزایش قیمت دلار ســبب شــد سار بازارها نیز با رشد 
قیمت مواجه شــوند. به نظر می رســد دلار باز دیگر به 
پرچمدار بازارها تبدیل شده است و هر چند در بازارهای 
چون مسکن و خودرو مشتری چندانی حضور ندارد اما 
برآوردها نشان می دهد این بازارها نیز با نگاه به تکانه های 
بازار دلار خود را با این نوسان قیمت هماهنگ می کنند.
بررسی ها نشان می دد افزایش تقاضا در بازار ارز، زمینه 
را برای رشد بهای دلار مهیا کرده است. حتی افزایش 
میزان ارز تحصیصی برای مســافران نیزنتوانسته است 
از مــوج تقاضــا در بازار ارز اندکی بکاهد. هر چند برخی 
کارشناسان معتقدند سیاستگذار در هفته های پایانی سال 
با اعلام خبر انتشار اوراق سی درصد در صدد بود بازار ارز 
را مهار کند اما تیر این اوراق اتفاقاً به بازار سرمایه اصابت 

کرد و فقط زمینه را برای منفی تر شدن آن مهیا نمود.
گفتنی است بازدهی هفتگی شاخص های کل و هم وزن 
در هفته اخیر منفی بود. میانگین ارزش معاملات خرد در 
چهار روز معاملاتی هفته سه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
بود و متوســط حجم معاملات خرد هم به طور روزانه 

روی رقم ۶.۴ میلیارد برگه سهم قرار گرفت.
این هفته هم تراز ورود و خروج پول حقیقی در ســهام 
منفی بود و منجر به خروج ۸۵۱ میلیارد تومان پول حقیقی 
از ســهام، حق تقدم و صندوق های سهامی شد. این در 
حالی بود که شاخص کل در این هفته نیز با وجود رشد 
روز چهارشنبه، بازدهی منفی ۰.۷۷ درصدی ثبت کرد 
و شاخص هم وزن نیز با ثبت وضعیت بدتری نسبت به 
شــاخص کل، ۱.۷۵ درصد عقب نشست.شاخص کل 

بورس در روز چهارشنبه روی عدد ۲ میلیون و ۵۴ هزار 
و ۷۳۹ واحد ایستاد.اوراق سی درصدی این بازار را زمین 

زد/ سرمایه گذاران کدام بازار سود بردند؟
دلار باز هم گران شد ��

قیمت دلار طی پنج روز معاملاتی هفته اخیر نوسانات 
افزایشی پلکانی داشت. این اسکناس در مدت یاد شده 
همانند هفته گذشــته رشــد بازدهی ۲.۲۷ درصدی و 
افزایش قیمت هزار و ۳۰۰ تومانی داشــت. در آخرین 
معاملــه روز جــاری این ارز در پله پنجم کانال هشــتم 

کریدور ۵۰ هزار تومانی معامله شد.
انس طلا این هفته یک دلار رشد کرد ��

با رشد پرچم دار بازار یعنی دلار قیمت هر گرم طلای ۱۸ 
عیار نیز با ۵۴ هزار تومان افزایش به قیمت دو میلیون و 

۸۹۶ هزار تومان رسید این هفته طلا بازدهی مثبت ۱.۹۰ 
درصدی داشت. در هفته دوم اسفند هر مثقال طلای ۱۸ 
عیار روی رقم ۱۲ میلیون و ۵۶۲ هزار تومانی ایســتاد.
در هفته اخیر سکه امامی افزایش بازدهی ۲.۹ درصدی 
داشت. این قطعه در آخرین معامله روز پنجشنبه با قیمت 
۳۴ میلیون تومان به کار خود پایان داد و افزایش قیمت 
۶۹۵ هزار تومانی نســبت به هفته گذشــته داشت.روز 
پنجشــنبه قیمت سکه بهار آزادی در سطح ۳۱ میلیون 
و ۸۰۵ هــزار تومانــی قرار گرفت. در آخرین معامله این 
هفته نیم ســکه با قیمت ۱۹ میلیون تومان، ربع سکه با 
رقم ۱۲ میلیون تومان معامله شدند. سکه گرمی روی 
رقم ۶ میلیون و ۱۵۰ هزار تومانی ایســتاد. گفتنی این 

هفته تمام قطعات سکه یک کانال صعود کرد.

یک کارشناس اقتصادی تاکید کرد: تجربه نشان داده که با 
تورم ۵ الی ۶ درصد می توان انتظار رشد اقتصادی را داشت، 
اما متاســفانه با تورم ۴۰ درصد نه تنها اقتصاد کشــور رشد 
نخواهد کرد بلکه منجر به افت آن نیز خواهد شد، کما اینکه 
در حال حاضر اقتصاد کشور منقبض شده و رشد ۲۴ الی ۲۵ 
درصدی آن به دلیل صادرات نفت به خارج از کشور است.

عطا بهرامی کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه ریشــه 
اصلی افزایش نقدینگی در اقتصاد کشور مرتبط با ناترازی 
بانک های خصوصی و تبدیل دلارهای نفتی به ریال است، 
گفت: در واقع افزایش نقدینگی در ایران ناشی از ریالی کردن 
دلارهای نفتی است که پایه پولی را به طور مستقیم افزایش 
می دهــد و ناترازی بانک ها به ویژه بانک های خصوصی 
منجر می شود نقدینگی بدون توجه به مولفه های ریسک 
در اقتصاد رشــد پیدا کند.این کارشناس اقتصادی در ادامه 
با بیان اینکه در کل دنیا تورم با رشد نقدینگی مرتبط است، 

تاکید کرد: در واقع یکی از ریشه های اصلی تورم در کشور 
رشــد و افزایش نقدینگی اســت و بی تردید این پول خلق 
شده در ایران صرف خرید دارایی های موجود می شود چرا 
که تورم غیر پولی وجود ندارد و رشــد نقدینگی در کشــور 
بدترین نوع پول است که صرف خرید دارایی های موجود 
می شــود.وی با بیان اینکه تورم در کشــور از دهه ۵۰ آغاز 
شده و تاکنون ادامه دارد، اظهار داشت: افرادی که توانایی 
گرفتن وام دارند می توانند دارایی های موجود را خریداری 
کنند که منجر به تورم و گرانی کالاهای اساسی در کشور 
خواهد شد و به این ترتیب به تورم ضریب می دهند.بهرامی 
در پاسخ به این سؤال که آیا افزایش تورم در کشور منجر 
به افُت اقتصاد خواهد شــد؟ گفت: تجربه نشــان داده که با 
تورم ۵ الی ۶ درصد می توان انتظار رشد اقتصادی را داشت، 
اما متاســفانه با تورم ۴۰ درصد نه تنها اقتصاد کشــور رشد 
نخواهــد کــرد بلکه منجر به افت آن نیز خواهد شــد، کما 

اینکه در حال حاضر اقتصاد کشــور منقبض شــده و رشد 
۲۴ الــی ۲۵ درصــدی آن به دلیل صادرات نفت به خارج از 
کشور است، به عنوان مثال می توان به رشد منفی صنعت 
و کشاورزی اشاره کرد، در نتیجه با روش خلق پول اقتصاد 
کشور رشدی نخواهد داشت.این کارشناس اقتصادی در 
ادامه با بیان اینکه مســئله کنترل رشــد نقدینگی و تورم 
بایــد به عنوان یکــی از مهمترین اولویت های اقتصادی 
دولت و بانک مرکزی باشــد، افزود: بی تردید نمی توان 
انتظار داشت که با افزایش تورم رشد اقتصادی را در پی 
داشته باشیم، چرا که به دلیل داشتن نظام بانکی ربوی و 
عجیب که منابع را از طریق دریافت سپرده های مردم " 
با نرخ از قبل مشــخص شــده"جمع آوری و جذب نموده 
و آنرا با یک "نرخ ســود مشــخص از قبل تعیین شده "به 
دیگران تســهیلات پرداخت می کند، شاهد رشد اقتصاد 
باشــیم.وی در ادامه ضمن اشــاره به خریداری ریسک 

بانک ها توسط بانک مرکزی یادآور شد: در واقع ریسک 
بانک ها توسط بانک مرکزی خریداری شده است، به این 
مفهــوم کــه دولت با خلق پول بانک های دارای ناترازی 
و ورشکســته را نجات می دهد و اکثریت قریب به اتفاق 

بانک های کشور در حال حاضر این مشکل را دارند.
بهرامی در پایان خاطر نشــان کــرد: در واقع بانک ها به 
عنوان پایه های اصلی نظام اقتصادی یک کشــور عمل 
می کنند و اقتصاد یا بسیاری از مشاغل و مبادلات تجاری 
به بانک ها بســتگی دارد. اما به دلیل اینکه بانک های ما 
در کشور سرمایه های غیر استاندارد دارند در حدود ۱ الی 
دو بانک در کشــور بازل ۳ و حدود چند بانک بازل ۲ را 
پــاس می کنند که ســرمایه های بالای ۸ دارند، اما اکثر 
بانک های کشــور ورشکسته هستند که متاسفانه اصرار 
بر حفظ این بانک ها نوعی پمپاژ ناکارآمدی برای اقتصاد 

است و شرایط بحرانی را رقم می زند.

 سرمایه گذاران کدام بازار سود بردند؟

اصرار بر حفظ بانک های ورشکسته نوعی پمپا ژ ناکارآمدی اقتصاد
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 بازار ســرمایه از آغاز هفته جاری مســیر صعودی را که مدت ها به 
دنبال آن بود، پیدا کرد و در دومین روز معاملاتی هفته جامه سبز به 
تن کرد. به این ترتیب بورس در میانه اســفند به نقطه ای رســید که 
برای اولین بار در یک ســال گذشــته از بازارهای موازی، چون دلار 
پیشــی گرفت. این روند اگرچه چشــم انداز مثبتی را به بازار داده، اما 
همچنان نگرانی ها و ریســک های سیســتماتیکی که به بازار حواله 
می شــود به قوت خود باقی اســت. نتایج انتخابات مجلس می تواند 
یکی از آن ریســک ها باشــد چرا که احتمالًا تفکری روی کار بیاید 
که به گفته »احمد اشتیاقی« تحلیلگر بورس خیلی با بازار سرمایه و 
اقتصاد بازار آزاد هم راســتا نیستند و به دلارزدایی باورمندند. بررسی 
معاملات روز یکشــنبه نشــان می دهد شاخص کل با جهش بیش از 
۶۰ هزار واحدی به رقم ۲ میلیون و ۱۴۷ هزار واحد رســید. شــاخص 
هم وزن با افزایش ۱۵ هزارتایی روی ۷۴۰ هزار واحد ایستاد. بر این 
اساس طبق گزارش ها در بازار روز یکشنبه ۶۴۴ میلیارد تومان پول 
حقیقی وارد بازار و رقم ۹۴۰ میلیارد تومان از درآمد ثابت ها خارج شد.

احمد اشــتیاقی، تحلیلگر بازار ســهام در گفتگو با اقتصاد ۲۴ در مورد 
رشــد بازار سرمایه طی روزهای گذشته، عامل گروه های خودرویی 
را مؤثــر می دانــد. او در این باره می گوید: خودرویی ها همواره نقش 
موثری در حرکت بازار دارند و به نوعی می توانند نقش لیدری را به 
عهده بگیرند. در روزهای اخیراخباری در مورد تجدید ارزیابی شــان 
آمده که امکان دارد بتوانند آن را از ۵ سال به ۳ سال کاهش دهند و 
سران قوا هم با این موضوع موافقت کرده اند. از طرف دیگراحتمال 
دارد با حل موضوع قیمت گذاری دستوری فضا برای این گروه بازتر 
شــود. علاوه بر این به نظر می رســد ایران خودرو با توجه به اتفاقاتی 
که در بانک پارسیان دارد می افتد، بتواند از زیان انباشته خارج شود.به 
گفته او این بانک احتمالًا با فروش سهام اپال سود خوبی شناسایی 
کند و به واســطه آن ایران خودرو هم می تواند بلوک بانک پارســیان 
خود را بفروشد. به این ترتیب از زیان انباشته اش خارج شده و می تواند 
شــرایط بهتری نســبت به این روزها پیدا کند. بازار به استقبال سهام 
ایران خودرو رفته و به واســطه همین صف خوبی شــکل گرفت و به 

نوعی بازار را با خودش بالا کشید.
درخشش دلاری بورس ادامه خواهد داشت؟ ��

از ســوی دیگر به گفته این کارشــناس در جو مثبتی که ایجاد شــده 
حرکات دلار در بازار آزاد نیز مؤثر بوده است. این حرکات نشان داده 
دلار میل به کاهش ندارد. این اســکناس تقریباً در کانال ۵۹ هزار 
تومان دارد ســیر می کند که برهمین اســاس بازار پیش بینی می کند 
حبــس دلار نیمایــی زیر ۴۰ هزار تومان نمی تواند ادامه دار باشــد و 
منجر به ناترازی ارزی شدید بانک مرکزی می شود و قاعدتاً باید آن 
را به تدریج رشد دهد و از محل آن بازار سرمایه بتواند منتفع شده و 
به افزایش ســودآوری برسد.او می افزاید: به نظرم مجموع همه این 
عوامل باعث شده شروع هفته با رشد مواجه شود، اما باید گفت این 
رشــد در ســایر گروه ها به یک تعادل رسید و بعید به نظر می رسد که 
در روزهای عادی هم ما شــاهد افزایش شــاخص از محل رشد سایر 

گروه ها باشیم.
ریسک بازار سهام از جانب بهارستان ��

با رشــد بازار ســهام این شــبهه ایجاد شد که این روند صرفاً به دلیل 
انتخابات مجلس اتفاق افتاده و ماندگار نیست. اشتیاقی معتقد است 
این صرفاً یک هم زمانی بود و الا نوع گروه های سیاســی که دارند 
رأی می آورند و می توانند اکثریت مجلس را داشــته باشــند خیلی با 

بازار سرمایه هم راستا نیستند.
به گفته او به نظر می رســد که از آن ناحیه نه تنها اتفاق مثبتی برای 
بازار ســرمایه نمی افتد بلکه ممکن اســت این توقف رشدی که طبق 
پیش بینی من از دوشنبه اتفاق می افتد، بیشتر بر سر ابهاماتی است 
که از ناحیه ترکیب مجلس دارد ایجاد می شــود. اینکه چه سیاســتی 
را می خواهنــد در پیش بگیرند، مهم اســت. آیا کماکان می خواهند 
ســرکوب قیمتی و مســائل تعزیراتی را در پیش بگیرند یا اینکه نیم 
نگاهــی نیــز به اقتصاد بازار آزاد دارنــد؟ بعضاً در این گروه هایی که 
دارند بیشترین رأی را می آورند مقولاتی مربوط به دلارزدایی و این 
مباحث مطرح می شــود و اتفاقاً بازار از این ناحیه نیز نگران اســت. 

اگر این نگرانی برطرف شود بازار پتانسیل رشد بیشتری هم دارد.
اشــتیاقی همچنین موضوع نرخ ۳۰ درصدی بانک ها را کماکان در 
بازار تاثیرگذار می داند. او توضیح می دهد: درست است که دیگر در 
قالب گواهی ســپرده خاص نیســت و متوقف شده است اما بانک ها 
همچنان دارند نرخ های جذابی عرضه می کنند. حداقل این اســت 
که صندوق های با درآمد ثابتی که در بازار هســت وقتی به بانک ها 
مراجعه می کنند، چون وجوه قابل توجه و پول های درشتی دارند نرخ 
۳۰ درصد همچنان به آن ها پرداخت می شــود. حتی بعضاً در مورد 
نرخ شکست ۱۲ درصدی که اعلام شده رعایت نمی شود. از همین 
رو نرخ سپرده بالا کماکان در حال اذیت کردن بازار سرمایه است.

پیش بینی بورس تا پایان اسفند ��
کارشناس بازار سهام در مورد پیش بینی بازار تا پایان اسفند می گوید: 
با توجه به اتفاقاتی که در یک ماه گذشته افتاده سهام ها در کف قیمتی 
خودشــان هســتند. رشد بازار نیز به نظرم اتفاق خواهد افتاد، اما نه به 
صورت شارپی. بازار می تواند به صورت تدریجی با اخبار خوب روند 
افزایشــی بگیرد، چون تقریباً می شــود گفت بازار اشباع فروش شده 
است. سه چهار روزی ممکن است نوسان گیران مقداری شناسایی 
سود کنند و بعد مجدد بازار به دلیل آن شرایط بنیادی خوبی که دارد 
رشد کند، اما باید گفت آن رشد نمی تواند به صورت شارپ باشد. بر 
همین اســاس دو هفته پایانی اســفند می تواند به صورت سنتی مؤثر 
واقع شــود. همچنین دو ســه روز باقیمانده از هفته جاری نیز به نظر 
می رســد هفته آرامی باشــد که بر مبنای آن شاخص کل می تواند تا 

پایان آن روی محور ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد آرام بگیرد.

تحلیلگر بازار سرمایه  مطرح کرد

نمادهای خودرویی، محرک اصلی بورس

 این نرخ فشار 
خیلی بزرگی 
به این اقتصاد 
بود. بانک ها 
ناتراز هستند. 
اگر این نرخ 
باعث شود 
این ناترازی 
افزایش یابد و 
اضافه برداشت 
داشته باشند، 
ما یک تورم 
جدی را برای 
سال آینده 
پیش بینی 
می کنیم. 
اینطور نیست 
که آن را موکول 
کنیم به چند 
سال آینده.

نگاهیبهوضعیتبازارهایسنتیدرهفتههایپایانیسال

عطابهرامیدرگفتوگوبا»تدبیرتازه«مطرحکرد:

 بــازار ارز بالاخــره پس از کش و قوس های فراوان 
تعارف را کنار گذاشــت و روز شــنبه برای لحظاتی 
نــرخ ۶۰ هــزار تومانی را لمس کرد، نرخی که یکبار 
دیگر در سال گذشته در روزهای پایانی سال به آن 
رســیده بود؛ اما آن طور که کارشناســان اقتصادی 
می گویند به دلیل سیاســت های انقباضی کاهشی 
شد و تا پایان پاییز امسال خود را نگه داشته بود. در 
این مدت تاریخ یازدهم اســفند و انتخابات مجلس 
تبدیــل به عامل مهمی شــده بــود که بر مبنای آن 
نــرخ دلار پیش بینی می شــد و خبر از رها شــدن 
فنر ارزی می داد.بررســی تحرکات ارزی از ابتدای 
زمســتان نشــان داد که قیمت ها منتظر این عوامل 
نمی مانــد و این فاکتورهای اقتصادی کار خود را به 
پیش می برد. برهمین اســاس دلار از چند روز قبل 
انتخابــات افزایش خــود را آغاز کرده بود و نرخ ۵۹ 

هزار تومان را رد کرد.
اثر انتخابات مجلس در بازار ارز دریافت شد؟ ��

»سجاد بوربور« تحلیلگر بازار ارز درباره اثر انتخابات 
مجلس بر قیمت دلار معتقد اســت این یک کلیشه 
است که دلیلی ندارد امسال هم تکرار شود. او درباره 
تحرکات دلار به اقتصاد ۲۴ می گوید: تا چندی پیش 
متغیرهای کلان اقتصادی داشــتند فریاد می زدند با 

میزان نقدینگی که رشد ۲۵ درصد را نشان می داد، 
قیمــت منطقی دلار روی کاغذ ۵۵ هزار تومان بود. 
ولی خب جنگ حماس اتفاق افتاد، ما مشکل فروش 
نفت داشــتیم چرا که چین نفت کمتری از ما خرید. 
گزینه های دیگری نیز وجود داشــت که باعث شــد 
انتظارات تورمی بالا برود. از همین رو حرکت اخیر 

دلار کاملًا قابل پیش بینی بود.
رشد دلار ممکن است تا پایان سال پیشخور شود

بر این اساس او می افزاید: اوایل سال که دلار ۵۳ هزار 
تومان بود، خیلی ها تارگت های ۸۰ تا ۹۰ هزار تومان 
می دادند، اما باید گفت دلار با نقدینگی حدود ۸ هزار 
همت و یک رشد اقتصادی ناپایدار ۳ درصد، حدوداً 
روی کاغذ ۵۸ هزار تومان بود. حالا در شرایطی که 
شتاب رشد نقدینگی به دلیل سیاست های انقباضی 
شــدت گرفته در صورتی که مشکل برجام جدی تر 
نشود و ما را به چالش نکشد، باید گفت نرخ ۵۵ هزار 
تومان نرخی منصفانه برای دلار است. هر چه بیشتر 
از این رقم افزایش یابد، انگار سال آینده را پیشخور 
کرده است. با این اوصاف دلار ۶۰ هزار تومانی نرخی 
است که به نظرم تا پایان سال روی آن ثابت بماند.

نرخ ۳۰ درصدی گواهی سپرده خاص به گفته بوربور 
یکی از سیاست های انقباضی بود که اخیراً اجرا شد. 

وی توضیح می دهد: از اول ســال ضریب تکاثری 
و ضریــب فزاینــده پولی ما از ۸.۲ به ۷.۲ رســیده 
است، یعنی به بخش خصوصی کمتر وام می دهند، 
پایه پولی رشــد می کند، ولی نقدینگی رشد خاصی 
نمی کنــد، چــرا که پول در بازار نمی چرخد. از طرف 
دیگر ما دیدیم حدود ۲۰۰ همت ارز در بازار ریختند. 
نه لزوماً دلاری شاید هم حواله ریخته باشند. اخیراً نیز 
اعلام نرخ ۳۰ درصد اوراق باعث شد کل بازار پولی 
ما نرخ ۳۰ درصدی به خودش بگیرد؛ چه سپرده های 

بلند مدت چه صندوق درآمد ثابت.
چــرا نرخ ۳۰ درصدی گواهی ســپرده دلار را  ��

کنترل نکرد؟
ســجاد بوربور در پاســخ به این سؤال می گوید: به 
خاطــر اینکه یک تضاد عجیبی بین سیاســت گذار 
بانک مرکــزی با نهادهای حاکمیت اقتصادی مان 
وجــود دارد، یعنی اینکه می گویند ما نرخ ۳۰ درصد 
می گذاریــم پس احتمال می دهیم نرخ ارز و ســکه 
جــای دوری نــرود. اما از طرفــی اعلام می کنند از 
ســال بعد مالیات بر خرید یا بر عایدی ســکه و طلا 
و دلار بگذاریم. این به فعال اقتصادی این آلارم را 
می دهد که امســال وقت خرید دارید و اگر سال بعد 
بخواهید بخرید باید مالیات آن را پرداخت کنید. در 

این صورت همه هجوم می آورند خریدهای سال بعد 
را همیــن الان انجام دهند. ما نمی توانیم در اقتصاد 
نقد را ول کنیم و نســیه را بچســبیم. پس بهتر است 
طلا و دلار خود را بخریم و به سال بعد موکول نشود. 
یقیناً اگر این ابلاغیه مالیات بر عایدی ارز و ســکه 
نمی آمد، نرخ ارز هم تا پایان ســال کنترل می شــد. 
این اشتباه بزرگی بود که واقعاً نمی دانم چرا از بانک 

مرکزی سر زد!
ابزار کنترل دلار ناترازی بانک ها را تشدید می کند ��

سجاد بور بور درمورد معایب این نرخ می گوید: این 
نرخ فشــار خیلی بزرگی به این اقتصاد بود. بانک ها 
ناتراز هســتند. اگر این نرخ باعث شــود این ناترازی 
افزایش یابد و اضافه برداشــت داشته باشند، ما یک 
تورم جدی را برای سال آینده پیش بینی می کنیم. 
اینطور نیســت که آن را موکول کنیم به چند ســال 
آینده. بانک مرکزی حدود ۳۰۰ همت اوراق فروخت، 
ولی پولی جذب نشــد و تنها پول از سپرده های بلند 
مــدت به کوتاه مدت آمد و دوباره به ســمت اوراق 
رفت. برای این نرخ توان بانک ها هم خیلی اهمیت 
دارد. نمی توانند این را از بازدهی خود پرداخت کنند. 

در نتیجه این ها به شدت کسری به بار می آورند.

صعود قابل 
پیش بینی 
نرخ دلار

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی 
مطرح شد

نازنین خودی
روزنامه نگار

ایمان ربیعی
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

نازنین خودی
روزنامه نگار

سایه سنگین نرخ بهره 
بر بازار سرمایه

پیام الیاس کردی
 تحلیلگر بازار سرمایه

یادداشت

 ما تقریباً دو هفته کم رمق و کم جانی را در بازار سرمایه گذراندیم، 
دو هفتــه ای کــه ارزش معاملات ما به شــدت افت کرده و وقتی 
ارزش معاملات هفته های گذشــته را کنار هم می گذاریم تقریباً 
می توانیم بگوییم هیچ اتفاق وِیژه ای نیفتاده است، با توجه به اینکه 
هفته ناقص و زخمی داشتیم )هفته هایی که به تعطیلی برخورد(. 
بعد از این، اما روزهای سه شنبه و چهارشنبه دیدیم که به یکباره 
بازار از آن بند کم جانی خود رها شد. البته در مورد معاملات روز 
چهارشنبه باید گفت در ساعات ابتدایی صبح بازار خیلی خوب بود 
و از ساعت ۱۰ به بعد به تنظیمات کارخانه بازگشت و همان بورسی 
شد که کم حجم و متعادل است.متاسفانه ما در این مدت یک رنج 
مثبت دو تا منفی دو را داشــتیم تجربه می کردیم و شــاخصی که 
دائم دارد تا حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد رفت و آمد می کند. 
اگر نوســانات دلار مؤثر باشــد تا این رقم خواهد رفت. ولی الان 

می بینیم که این نوســانات هم آنچنان کمکی نکرده و شــاخص 
کل روی ۲ میلیون و ۵۰ هزار واحد مانده است. نکته اصلی در این 
بازار چتر و سایه سنگین نرخ بهره روی کل بازار ماست، یعنی این 
سایه ای که چتر نرخ بهره بر بازار سرمایه باز کرده آنقدر سنگین 
اســت که فعلًا با هیچ چیزی حل نمی شــود و این در همچنان 
روی همان پاشنه می چرخد.اما حذف نرخ بهره ۳۰ درصدی تنها 
چیزی نیست که نفس بازار سهام را بریده است. آنچه بسیاری از 
سهامداران بر آن تاکید دارند ایجاد کانونی برای سهامداران خرد 
و حذف سبد گردانی به عنوان اقدامی است که گفته می شود بعد 
از ریزش سنگین سال  ۹۹ وارد بازار شده است. به گفته کارشناسان 
این ابزارها دیگر کارآیی نداشته و موجب تشدید آسیب های بازار 
می شــود.الیاس کردی درباره این خواست ها توضیح می دهد: در 
چنین شرایطی ما با خواست هایی، چون ایجاد کانون سهامداران 

خرد خیلی فاصله داریم، حذف سبدگردان ها نیز یک شبه ممکن 
نیست. در شرایطی که آن ها جذب منابع نکردند. اگرچه م یتوانیم 
برنامه ای را برای بلند مدت بنویســیم و این ها را کم اثرتر کنیم، 
چرا که دامنه نوسان فعلی و مدل بازارگردانی فعلًا به درد بازار ما 
نمی خورد.همچنین درباره نامه مجید عشقی به رئیس جمهور  باید 
گفت متاسفانه آقای عشقی با توجه به جایگاه قانونی و شرایطی که 
دارد توانایی تاثیرگذاری بر تصمیمات بانک مرکزی را ندارد. نهایت 
اقدام وی همین اظهارنظر و نامه نگاری است. به نظر می رسد کاری 
که می توانستیم بکنیم این است که یک شورای پول و اعتبار باید 
می داشــتیم. اما باید قبول کنیم که این فعلًا شــرایط بازار سرمایه 
است و کاری هم نمی شود کرد. یعنی آن جایگاه قانونی و عرفی 
که بازارسرمایه نسبت به بازار پول دارد و بانک مرکزی هم آن را 
نسبت به ما دارد؛ سیاستی که ادامه دار است و کاری نمی شود کرد.
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گزارش

رشــد بخش نفت از ۵.۷ درصد در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ به 
۲۲.۴ درصد در ۹ ماه امسال رسیده است که از رشد ۲۹۲ 
درصدی در این بخش در سال ۱۴۰۲ در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال حکایت دارد.
طبق اعلام وزارت نفت، رشد اقتصادی یکی از مهم ترین 
نماگرهــا از وضعیت اقتصادی هر کشــوری اســت که 
به واســطه آن می توان تغییرات در بخش های مختلف از 
نفت و انرژی گرفته تا خدمات را بررســی کرد. با توجه به 
آنکــه بخــش بزرگی از اقتصاد ایران را صنعت نفت و گاز 
تشکیل می دهد، نقش این بخش در رشد اقتصادی کشور 
غیرقابل انکار است تا آنجا که با بازگشت تحریم ها بعد از 
خروج آمریکا از برجام، رشد بخش نفت و گاز منفی شد و 
همین موضوع در دولت گذشــته رشــد اقتصادی کشور را 

نیز به زیر صفر برد.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و تأکید بر توجه به توان 
داخلــی برای بی اثر کردن تحریم های نفتی، راهکارهای 
مختلفــی در دســتور کار وزارت نفت قرار گرفت. در گام 

نخســت و در همان ســال اول، بــدون آنکه تغییری در 
شرایط تحریم ها ایجاد شود، رشد صادرات نفت ایران ۴۰ 
درصد افزایش یافت تا نخستین نشانه های بهبود شرایط 

اقتصادی در دولت سیزدهم خودنمایی کند.
در سال ۱۴۰۱ به تدریج رشد تولید و صادرات نفت ایران، 
رشد اقتصادی کشور را مثبت کرد و تورم نیز تا حد زیادی 
کنترل شد. با این حال یکی از مهم ترین آثار رشد بخش 
نفت و گاز در کشور، جبران کسری بودجه دولت در سال 
۱۴۰۰ بــود که به نوعی میراث دولت دوازدهم به شــمار 
می آمد. با افزایش فروش نفت ایران به مشتریان سنتی و 
بازاریابی های جدید، کسری بودجه بدون ایجاد نقدینگی 

جدید در کشور جبران شد.
این رشــد البته ادامه دار شــد و در سال ۱۴۰۲ نیز با قدرت 
بیشــتری تداوم یافت تا آنجا که رشــد اقتصادی با نفت در 
۹ ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال رشدی ۳۳ 
درصدی را تجربه کرد. این در شــرایطی اســت که رشد 
اقتصادی بدون نفت در همین مدت منفی ۱۲ درصد بود.

مقایســه این اعــداد حکایت از تأثیر مهم نفت بر رشــد 
اقتصادی کشــور دارد. در واقع در حالی که سایر بخش ها 
با کاهش رشــد اقتصادی همــراه بوده اند، بخش نفت با 
رشدی ۲۲.۴ درصدی در ۹ ماهه امسال توانسته افت سایر 

بخش های اقتصادی را جبران کند.
رشــد بخش نفت در ۹ ماهه امســال ۲۲.۴ درصد و در 
مدت مشــابه ســال قبل ۵.۷ درصد بوده اســت و با توجه 
به این ارقام رشد اقتصادی بخش نفت در ۹ ماهه امسال 
در مقایســه با ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ بیش از ۲۹۲ درصد 
رشــد نشان می دهد؛ رشدی که توانسته به خوبی در دیگر 
عوامل اقتصادی خودنمایی کرده و ســبب بزرگ شــدن 

کیک اقتصاد ایران شود.
رشــد ۲۹۲ درصدی بخش نفت طی ۹ ماهه ســال  ��

۱۴۰۲
همین افزایش ســبب شــد صندوق بین المللی پول در 
تازه ترین گزارش خود از سلســله گزارش های چشم انداز 
اقتصادی جهان که سه ماه یکبار منتشر می شود از رشد ۵.۴ 

درصدی اقتصاد ایران در سال میلادی گذشته خبر دهد.
بر اساس برآورد این نهاد بین المللی رشد اقتصادی ایران 
در سال ۲۰۲۳ با افزایش قابل توجه نسبت به سال پیش 
از آن به ۵.۴ درصد رســیده اســت. این گزارش رشد ۳.۸ 
درصدی را برای اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۲ اعلام کرده 
بود.براســاس اعلام وزارت نفت، صندوق بین المللی پول 
همچنین پیش بینی خود از رشــد اقتصادی ایران در سال 
۲۰۲۴ را نسبت به گزارش سه ماه پیش خود افزایش داده 
و به ۳.۷ درصد رســانده اســت. در گزارش ماه اکتبر این 
ســازمان رشــد ۲.۵ درصدی برای اقتصاد ایران طی سال 

۲۰۲۴ پیش بینی شده بود.
رشــد ۵.۴ درصدی اقتصاد ایران در سال میلادی گذشته 
در حالی اســت که رشــد اقتصادی دنیا در این سال نسبت 
به ســال قبل کاهش یافته و به ۳.۱ درصد رســیده است، 
میانگین رشــد اقتصادهای توسعه یافته در این سال تنها 
۱.۶ درصد بوده اســت. در ســال ۲۰۲۲ میانگین رشد این 

اقتصادها ۲.۶ درصد اعلام شده بود.

رشد ۲۹۲ درصدی بخش نفت طی ۹ ماهه سال ۱۴۰۲
آمارهانشانمیدهد
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چندی پیش، معاون حقوقی و مجلس صندوق توســعه ملی، 
ضمن بررسی عملکرد این صندوق، از ضرورت سرمایه گذاری 
این صندوق بر میادین مشــترک نفتی و گازی ســخن گفت. 
فرداد امیراسکندری، وجود پتانسیل های جدی نفتی و گازی 
و عقــب ماندن ایــران از بهره برداری از برخی از این میادین 
مشــترک را مورد اشــاره قرار داد و بر ســرمایه گذاری بر این 

بخش تاکید کرد.
وابســته بودن ایران به اقتصاد نفتی و جدی بودن درآمدهای 
حاصل از فروش نفت برای ایران، از دیگر دلایلی اســت که 
از ســوی این مقام مســئول به عنوان مولفه های تاثیرگذار بر 
اهمیت توسعه فعالیت های نفتی کشور مطرح شده است. اما 
پرسش اساسی اینجاست که طی سال های اخیر، بخش زیادی 
از تمرکزها )حداقل در ظاهر( بر آن بوده تا ضمن فاصله گرفتن 
از اقتصاد نفتی، بتوانیم تجارت غیرنفتی را توســعه داده و از 
عرصه هــای درآمــدی که قابل تحریم نبوده یا کمتر بر آن ها 
اثرگذار است، بهره مند شویم. توجه بر توانایی بخش صنعت، 
معدن و کشــاورزی و همچنین جلب شــدن نگاه ها به سمت 

بخش دانش بنیان نیز در این راستا بوده است.
عــلاوه بر تمامی موارد یاد شــده، پایه هــای ایران دهه ها و 
بلکه نزدیک به یک ســده اســت که بر درآمدهای حاصل از 
سوخت های فسیلی تکیه زده و فرصت های زیادی برای توسعه 
فعالیت ها در این زمینه وجود داشت. به عقیده کارشناسان، حتی 
در سال هایی که دغدغه عبور از اقتصاد نفتی مطرح نبود، ایران 
نگاهی جدی به تقویت، نوسازی و بهینه سازی زیرساخت ها 
نداشــت و در نتیجه در تمامی بخش های مربوط به این امر 
مانند فعالیت میادین مشــترک و غیر مشــترک و همچنین 

پالایشگاه ها و پتروشیمی ها، ضعف هایی جدی وجود دارد.
خرج درآمدهای نفتی برای تأمین کالاهای اساسی غلط  ��

است
محمد سوری، مدیرعامل اسبق شرکت ملی نفتکش ایران و 
مشاور وزیر اسبق نفت در امور راهبردی، در گفتگو با اقتصاد 
۲۴، به اهمیت مدیریت درآمدهای حاصل از نفت تاکید کرد 
و در این باره گفت: جدا شــدن از اقتصاد نفتی، برای کشــوری 
مانند ما که دارای منابع بسیار مهم نفت و گازی است، صحیح 
به نظر نمی رسد. نکته مهم، مدیریت درآمد نفتی است؛ اینکه 
چگونه از درآمدهای حاصل از فروش نفت، در توسعه و بهبود 
اقتصاد کشــور بهره بگیریم، منفعت این درآمدها را برای ما 

روشن خواهد کرد.
وی تصریح کرد: اگر درآمدهای حاصل از فروش نفت، صرف 
امور جاری مانند تأمین کالاهای اساسی شده و به خاطر تأمین 
این اقلام، تقویت و توســعه های زیرســاختی در بخش های 
مختلــف عقب بیافتد، در اصل مدیریت صحیحی در این امر 
رخ نداده اســت. به نظر می رســد یکی از دلایل اصلی آن که 
تا به امروز بخش صنعت نفت و گاز کشور و سایر حلقه های 

وابسته به آن توسعه نیافته اند، چنین موضوعی باشد.
سرمایه گذاری صندوق توسعه ملی بر میادین مشترک نفتی 

و گازی
شرایط متفاوت ایران بر میادین مشترک ��

سوری در ادامه، وضعیت میادین مشترک نفتی و گازی ایران 
را متفاوت توصیف کرد و توضیح داد: ایران در تمامی میادین 
مشــترک، وضعیت مشــابهی ندارد. در برخی از میادین، به 
شــیوه ای مطلوب در حال بهره برداری هســتیم و در برخی 
دیگر، از کشور شریک عقب تر قرار داریم. در این میان باید به 
انواع میادین مشترک نیز توجه داشت. برخی از میادین، مرز 
داشته و قابلیت این را داریم که مرز اقتصادی خود را با کشور 
شریک معلوم و جدا کنیم. در چنین شرایطی هر کشور به طور 
جداگانه، بر مرز و سهم خود به میزان دلخواه سرمایه گذاری 

کرده و آن را توسعه خواهد داد.
این کارشناس اقتصاد نفتی ادامه داد: برخی از میادین، قابلیت 
مرزکشی نداشته و باید اقداماتی مشترک با کشورهای هم مرز 
برای توسعه آن انجام شود. برای این کار، نیاز به روابط خارجه 
قوی و همچنین ســرمایه مناســب داریم تا بتوانیم هم پای 
کشــورهای مشترک المنافع، از این میادین مشترک استفاده 
کنیم. این سرمایه یا از طریق منابع داخلی قابلیت تأمین شدن 
باید داشــته باشــد، یا باید از سرمایه گذاران خارجی برای این 

کار دعوت کنیم.
وابستگی آینده فعالیت بر میادین، بر نگاه های داخلی ��

بحث میادین مشــترک و میزان بهره برداری ایران از آن ها 
نســبت به کشــور مقابل، دهه هاســت که تبدیل به یکی از 
دغدغه های جدی اقتصاد نفتی کشــور است. فارغ از مسائل 
دیپلماتیک، رویکرد ایران برای اســتفاده صحیح و مدیریت 
برداشت ها از این میادین، نیاز به سیاست گذاری های راهبردی 
و همچنین سرمایه گذاری های بلند مدت دارد. کارشناسان بر 
این باورند بخش زیادی از درآمدهای نفتی تا به امروز، صرف 
امور جاری کشور شده و در نهایت از توسعه و سرمایه گذاری 

بر زیرساخت ها جا مانده ایم.
این عقب ماندگی باعث شــد تا در اســتفاده و بهره برداری از 
برخی از میادین نفت و گازی مشــترک، نتوانیم به شــیوه ای 
صحیح و کارامد عمل کنیم. حال که یکی از مقامات مسئول 
صندوق توســعه ملی، پیشنهاد استفاده از ذخایر این صندوق 
برای توسعه فعالیت ها بر میادین نفتی مشترک را داده است 
باید دید ســایر مدیران و نهادهای مربوطه، چه رویکردی را 

درباره این موضوع در پیش خواهند گرفت.

در گفتگو با مدیرعامل اسبق شرکت ملی نفتکش 
ایران مطرح شد 

اهمیت مدیریت درآمدهای حاصل از نفت

گفتگو

در دولت 
گذشته زمانی 
که بیژن زنگنه 
اعلام کرد که 
دیگر سهمیه 
بندی بنزین 

در کار نیست 
و مردم به 
هر میزان 

که بخواهند 
می توانند بنزین 

مصرف کنند 
کارشناسان 
انرژی پیش 
بینی کرده 
بودند که 

تولید داخلی 
بنزین کفاف 

میزان مصرف 
را نخواهد داد 

و مسؤولان 
کشور چاره ای 
ندارند تا حجم 

قابل توجهی 
بنزین وارد 

کنند.

اما و اگر توسعه یکپارچه 
میادین نفتی مشترک 

با عراق

هدایت الله خادمی
کارشناس حوزه انرژی 

یادداشت
در ارزیابی همکاری ایران و عراق برای توسعه یکپارچه میادین مشترک 
نفت  باید گفت اولًا با عراق در خشــکی مشــترک هستیم و اختلاف 
مرزی و مخزنی هم با عراق نداریم که بخواهیم با توسعه مشترک این 
موضوعات را حل کنیم و پروژه را باهم پیش ببریم و میدان را توسعه 
و برداشت داشته باشیم، همکاری و توسعه مشترک در یک میدان در 
جایی مؤثر است که اختلاف وجود دارد یا یکی از طرفین منابع مالی در 
اختیار دارد.ما با عراق در خشکی مشترک هستیم که برای توسعه این 
میدان امکانات، دانش فنی و تجهیزات لازم داخل کشور فراهم است. 
ظرفیت تولید نفت عراق در گذشته بسیار کمتر از ما بود و باوجودی که 
۳ جنگ را ســپری کرده اکنون با بکارگیری و همکاری شــرکت های 
بزرگ بین المللی از ما پیشــی گرفته اســت و در هر حال نیازی به این 
نیست که ما در این حوزه با عراق کار را پیش ببریم.همکاری مشترک 
برای میادینی مثل فرزاد A و B و در همکاری با عربستان و یا با کویت 

در میدان آرش توجیه دارد چون ما به هر دلیلی در فرزاد نتوانســته ایم 
میدان را توسعه دهیم اما عربستان میزان زیادی برداشت دارد و یا اینکه 
در میدان آرش که اختلاف داریم همکاری مشترک منطقی است، البته 
از نظر ما این میدان بین ایران و کویت مشترک است هرچند این کشور؛ 
عربستان را نیز وارد ماجرا کرده و مدعی شده اند که میدان متعلق به آنها 
است و ایران سهمی ندارد.کار در میادین خشکی آسان و کم هزینه است 
و شرکت های ایرانی با وجود تجهیزات پیشرفته حفاری خود می توانند 
توســعه دهند اما اگر این موضوع سیاســی باشــد یک بحث جداگانه 
است. مباحث این چنینی باعث معطلی در برداشت از میادین مشترک 
می شــود، ما باید خودمان توســعه را اجرا کنیم و معطل کشوری باقی 
نمانیم در حالی که خودمان به خوبی امکان اجرای آن را داریم، همسایه 
شرکت های خارجی را هم بکار گرفته و به سرعت در حال برداشت است. 
در گذشته هم موضوع همکاری با همسایگان برای توسعه یکپارچه 

میادین مشــترک مطرح بوده اما اتفاقی نیفتاده اســت ما قرار نیست 
میادین با ضریب بازیافت بالا را به شرکت های خارجی بسپریم. اگر بنا 
بر این است توسعه میدانی را به شرکت خارجی بسپاریم، باید میادینی 
باشد که ضریب برداشت پایینی دارند تا این شرکت ها بتوانند نسبت به 
ارتقای تولید اقدام، تکنولوژی وارد کنند و ضریب برداشت را بالا ببرند.
ما در بخش خشکی به لحاظ تکنولوژی کمبود خاصی نداریم، بنابراین 
برای فرزاد و یا میادین دریایی شاید نیاز باشد از خارجی ها استفاده کنیم 
اما در سطح خشکی امکانات لازم در سطح بین المللی را دارا هستیم، 
ما در کشور ۱۱۴ دستگاه حفاری داریم که در حال فعالیت هستند ۲۰ 
دستگاه دریایی در خلیج فارس کار می کنند و نیرو داریم. ابزار و کالا 
هم در بدترین شرایط وارد و یا تأمین کرده ایم، اکنون اکثر دستگاهای 
حفاری ما امریکایی و یا چینی و در حال کار هستند و به لحاظ تعمیرات 

و یا تأمین قطعه هم مشکلی نداریم.

طرح عرضه بنزین فردی که از دوسال پیش در جزیره 
کیش در حال اجرا است منجر به کاهش نشده است و 

بلکه مصرف را در این منطقه بالا برده است.
در دولت گذشته زمانی که بیژن زنگنه اعلام کرد که 
دیگر ســهمیه بندی بنزین در کار نیســت و مردم به 
هــر میزان که بخواهند می توانند بنزین مصرف کنند 
کارشناســان انرژی پیش بینی کرده بودند که تولید 
داخلــی بنزین کفــاف میزان مصرف را نخواهد داد و 
مسؤولان کشور چاره ای ندارند تا حجم قابل توجهی 

بنزین وارد کنند.
انتقادات مقام معظم رهبری به این سیاست نادرست 
موجب شد تا در سال ۹۸ دوباره سهمیه بندی سوخت 
به مدار عرضه بازگردد و مصرف کنندگان ملزم شوند 
تا با اســتفاده از کارت ســوخت سوخت گیری کنند. 
همــان زمــان طرحی به عنوان طــرح وان به منظور 
سامان دادن به مصرف سوخت بنزین در کشور توسط 
عده ای کارشناس مطرح شد که اعلام شد به جای آنکه 
ســهمیه به هر خودرو در نظر گرفته شود باید سهمیه 
به هر کد ملی تخصیص داده شود تا آن دسته از مردم 
که خودرو ندارند نیز از نعمت بنزین بهره مند شوند.

هــدف از اجرای این طــرح برقراری عدالت در میان 
جامعــه بود تا هم مصــرف را کنترل کند، هم قیمت 
بنزین اصلاح شود و هم آن دسته از افرادی که خودرو 
ندارند نیز از یارانه بنزین بهره مند شوند. اگرچه دولت 
دوازدهــم زیــر بار اجرای این طــرح نرفت اما دولت 
ســیزدهم با شــرایطی اجرای آن را به صورت پایلوت 
در دو جزیره کیش و قشم پذیرفت از این رو دو سال 
پیش همزمان با روی کار آمدن دولت جدید این طرح 
در این دو جزیره اجرایی شد. اکنون بعد از دو سال به 
نظر می رسد فرصت مناسبی باشد تا اجرای این طرح 
مورد ارزیابی قرار گیرد که آیا اجرای آن موفقیت آمیز 

بوده است یا خیر.
در ابتدای این گزارش خوب اســت یادآوری شود که 

منشــأ این طرح چیســت و چرا اساســاً این طرح باید 
اجرایی می شد محمد جواد نوفرستی کارشناس انرژی 
چندی پیش در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
اینکه طرح یارانه بنزین به اشــخاص ۱۰ ســال است 
برای اجرای عدالت در جامعه ارائه شــده، گفته بود: 
طی سال های گذشته طرحی مبنی بر یارانه بنزین به 
تمام اشخاص تقدیم مجلس شد زیرا افرادی هستند 
که به هیچ وجه از یارانه بنزین اســتفاده نمی کنند در 
حالی که باید ساز و کاری تدوین شود که همه از یارانه 

بنزین بهره مند شوند.
به گفته نوفرســتی طرح اعطای ســهمیه به هر فرد 
عملًا اجرایی نمی شــود زیرا زمانی که قرار بر اجرای 
ایــن طرح بود باید با همان تعرفه ها انجام می گرفت 
اکنون شرایط جامعه اجازه نمی دهد بنزین گران شود 
و بــا همین ۶۰ لیتــر بنزین موجود که به خودروهای 
شخصی تعلق می گیرد این سهمیه به جای خودرو به 

افراد تخصیص پیدا کند.
این کارشــناس انرژی ادامــه داد: برای جلوگیری از 
تورم، گرانی و بهانه جویی رانندگان تاکسی پیشنهاد 
بر این اســت که ســهمیه وسایل حمل و نقل عمومی 
تغییر نکند زیرا تغییر میزان ســهمیه بندی منجر به 

بهانه جویی و تورم زنجیروار خواهد شد.
وی ادامه داد: اکنون پیشــنهاداتی ارائه شده است که 
اصل موضوع را تحت الشعاع قرار می دهد یکی ایجاد 
سامانه ای برای فروش بنزین توسط افرادی است که 
خودروی شخصی ندارند این موضوع دارای ایراداتی 
است زیرا حجم عرضه بالا است و نزدیک ۱۰ میلیون 
خانوار فروشنده می شوند و مانند سهام عدالت قدرت 

مذاکره دست خریداران خواهد بود.
نوفرســتی توضیح داد: این یارانه برای استفاده افراد 
بدون خودرو اســت اما اگر بخواهند در آن ســامانه به 
فروش برسانند کسی به نرخ ۳ هزار تومان خریداری 
نمی کنــد و قیمت هــا پایین تر می آیــد اما اگر دولت 

خودش خریدار بنزین باشد موضوع فرق خواهد کرد.
طرحی که در کیش اجرا شد اما نتیجه نداد ��

پیگیری هــای صورت گرفتــه از نحوه عمل اعطای 
بنزین به هر فرد در جزیره کیش حاکی از آن اســت 
که اجرای این طرح موفقیت آمیز نبود زیرا اولًا علاوه 
بر اعطای سهمیه ماهانه خودروها سهمیه ای جداگانه 
برای هر فرد به میزان ۲۰ لیتر نیز در نظر گرفته شده 

بود تا مشکلاتی برای افراد پیش نیاید.
ناگفتــه نماند که پیش از اجــرای این طرح پایلوت 
نیز هیچ زیر ســاختی برای ایــن موضوع در جزیره 
کیش آماده نشــده بود و ظاهراً در یک تصمیم یک 
شــبه قرار شــده بود تا این طرح در دو جزیره کیش 
و قشــم اجرا شــود به همین دلیل مردم نیز از اجرای 

آن بی خبر بودند.
موضوع دیگری که موجب شد تا این طرح با شکست 
مواجه شود این بود که سهمیه ها به هر فرد در کارتهای 
بانکی واریز شده بود و این موضوع که سوخت گیری 
باید آنلاین باشــد خطراتی را ایجاد کرد ضمن آنکه 
انجــام برای انجام این فعالیــت نیازمند اینترنت بود 
کــه ظاهــراً در زمان هایی اینترنت قطع شــده بود و 
برای ســوختگیری مشکلاتی ایجاد کرده بود از این 
رو ســهمیه موجود در کارتهای ســوخت به داد مردم 

رسیده بود.
موضــوع دیگر عــدم اقبال کیش وندان از اجرای این 
طــرح بــود زیرا عملًا خرید و فروش ســوخت انجام 
نمی شــد و کیش وندان به دنبال فروش سهمیه های 
خود حتی با ایجاد ســامانه برخط نیز نبودند به همین 
دلیــل در مواقــع ضروری و نیاز خود دولت ورود کرده 
و سهمیه مازاد را با قیمت بنزین یارانه های خریداری 
می کــرد و به متقاضی بنزین با همان قیمت یارانه ای 

می فروخت.
جمع بندی این طرح حاکی از آن بود که میزان قابل 
توجهی سهمیه بنزین در اختیار کیشوندان قرار گرفته 

بود که مورد اســتفاده قــرار نگرفت و اکنون نیز این 
سهمیه قابل رد گیری نیست.

خرید و فروش بنزین طرحی ناکام ��
در ابتــدای اجرای این طرح حســین شمســیان راد 
سرپرست معاونت فرهنگی و اجتماعی سازمان منطقه 
آزاد کیش اذعان کرد، در طرح باز توزیع بنزین، دولت 
برای نخســتین بار به دنبال آن اســت که بدون گران 
کردن هزینه سوخت، یارانه آن را به صورت مستقیم 

به تمام ایرانیان پرداخت کند.
به گفته این مقام مســؤول پیش تر بنزین بر اســاس 
کارت ســوخت تنهــا بــه دارندگان خــودرو تعلق 
می گرفت و ۵۱ درصد ایرانیان فاقد خودرو از منفعت 
مستقیم آن بی بهره بودند اما با اجرای طرح باز توزیع 
بنزین، ســهمیه ســوخت بر اساس شماره ملی افراد 
بــه خانواده های دارای خــودرو و فاقد خودرو تعلق 
می گیرد و همه از منفعت مســتقیم این خدمت بهره 

مند می شوند.
شمسیان راد اضافه کرد: بر اساس این طرح که تا اطلاع 
ثانوی به صورت پایلوت تنها در جزیره کیش اجرا می شود 
بــر مبنای کد ملی افراد ســاکن در ایــن جزیره، اعتبار 
خرید ۲۰ لیتر بنزین به هر فرد ماهانه به حساب بانکی 
سرپرست خانواده ها تخصیص داده می شود و سرپرست 
می تواند در صورت داشــتن خودرو این اعتبار را صرف 
خرید بنزین کند و یا آن را در سامانه بنزین من به آدرس 
 https://www.benzineman.ir اینترنتی 

به فروش برساند.
کیش انتخاب درستی بود؟ ��

البته برخی از صاحبنظران بر این باور تکیه زده اند که 
کیش گزینه مناســبی برای اجرای این طرح نبود چرا 
که جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق آزاد همواره 
خودروهای لوکس و گران قیمت وجود دارد به همین 
دلیل گزینه جایگزینی برای کیش باید در نظر گرفته 
می شد تا ارزیابی بهتری از شرایط صورت می گرفت.

موانع طرح 
اعطای  
سهمیه
 به هر فرد

عرضه فردی بنزین در کیش منجر 
به کاهش مصرف نشد

فاطمه صفری دهکردی
روزنامه نگار
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درایت و هوشمندی مردم در تجدید بنای خانه ملت و حضور 
مقتدرانــه در پای صندوق های مردمســالاری یک بار دیگر 

توطئه های خائنانه دشمنان نظام را نقش بر آب کرد.
روزهای آدینه در ایران یادآور خاطرات گرانبها و گرانســنگ 
تاریخی متعددی اســت که بی تردید می توان غنای اصالت 
و هویت ایران قوی و مقتدر را در این ایام به عیان مشــاهده 
کرد. آدینه های انتخاب، آدینه های اتحاد و همدلی، آدینه های 
دانایی، آدینه های مردمســالاری، آدینه های وطن پرستی و 
در یک کلام »آدینه های افتخار« بخشــی از این هویت ملی 
و ایرانی – اســلامی محســوب می شوند که برای همیشه در 

تاریخ ثبت و ضبط خواهند شد.
بدون شــک حضور گســترده مردم در تظاهرات های بعد از 
نماز جمعه در اعلام انزجار از زیاده خواهی های مستکبران، 
حمایت از ستمدیدگان فلسطین در روز جهانی قدس، افتخار 
آفرینی هــای ایرانیــان در صندوق هــای رأی در آدینه های 
انتخاب هیچگاه از حافظه تاریخی جهانیان پاک نخواهد شد. 
در آدینه ای که گذشت نیز یک بار دیگر ایرانیان همیشه آگاه، 
به دلســوزی های مکارانه برج عاج نشــینان و معاندین نظام 
و کارشــکنی های ایــادی داخلــی و خارجی وقعی ننهاده و با 
اراده ای پولادین شکوه مردمسالاری و میهن دوستی را به رخ 
جهانیان کشیدند و مثل همیشه پر شور و با نشاط، »انتخاب 
با حجت شــرعی، اخلاقی و میهنی« را به »دیلپلماسی باری 

به هر جهت« ترجیح دادند.
بر همین پیوســت ایرانیان آگاه در راســتای ترســیم آینده بر 
اســاس آگاهی و شعور، هوشــمندانه پای صندوق های رأی 
دوازدهمین پارلمان حضور یافتند و با تفویض وکالتی ۱۴۰۰ 
روزه، سرنوشت میهن خویش را به نمایندگان جدید سپردند.

خیل لشــکریان ســلیمانی در »جمعهٔ سرنوشــت« بار دیگر 
ثابت کردند قدردان خون های به ناحق ریخته شهیدان همه 
عرصه های تاریخی این کهن ســرزمین از شهدای انقلاب و 
جنگ تحمیلی و ترور گرفته تا شهدای امنیت و مدافعان حرم 
و حریم و سلامت هستند و برای پاسداشت از هویت و تاریخ 
سرزمین مادری شان، با رأی های هوشمندانه خود، اقتدار خود 

را به دشمنان کمین کرده انسانیت و اخلاق دیکته نمودند.
اما این همه داســتان نیســت و پایان رقابت به معنای نوبت 
خدمت اســت. مردم در این پیچ تاریخی به شایســتگی انجام 
وظیفه کردند و حال نوبت مســئولان است که برای گشودن 
گره های کور کشور به ویژه گره های اقتصادی تلاشی جدی 
و غیر نمایشی کنند و با همدلی سه قوه، آینده نظام و کشور را 
به سوی آرمان های مقدس پیش ببرند.یادمان باشد گردآوری 
لشــکر ســلم و تور و خدم و حشم برای افتتاح روکش آسفالت 
یک خیابان و انتظار به جا آوردن قضای ذوق های ادا نشــده 
بابت پیش پا افتاده ترین خدمات، توهین به شعور مقدس این 
مردم است. این مردم با بصیرت و سلیمانی صفت را قدر بنهیم.

حالا موقع خدمت است

یادداشت

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

اینفوگرافیک یادداشت

شکست سیاستی بانک مرکزی

جمعیت و توسعه کیفی حمل و نقل

بانک مرکزی از ابزارهای مرسومی که همیشه وجود داشتند استفاده می کند. معتقدم 
اســتفاده از ابزار گواهی ۳۰ درصدی یک شکســت سیاستی بانک مرکزی بود چراکه 

هزینه های گواهی ۳۰ درصدی به مراتب بیشتر از فایده آن است.
در موضوع گواهی ســپرده اولًا اینکه عمدتاً تبدیل ســپرده های ۲۰ و ۲۳ درصدی 
بــه ۳۰ درصــدی بــود یعنی یک جابه جایی درون بانکــی رخ داد که طبیعتاً ناترازی 
بانک های را افزایش می دهد و در سررســید بانک ها باید به جای ۲۳ درصد ســود ۳۰ 
درصد پرداخت کنند. بنابراین در سر رسید سالانه حجم نقدینگی افزایش پیدا می کند 

و تبعات دیگری هم دارد از جمله اینکه بازار سرمایه را منفعل کرد.
هدف مهم از گواهی ســپرده ۳۰ درصدی این بود که در آن زمان نرخ دلار را از ۵۹ 
هزار تومان کاهش دهد اما تنها یک هفته در بازار ارز اثر گذاشت و بعد از آن دوباره 
شاهد افزایش نرخ دلار بودیم بطوریکه امروز هم نرخ دلار در آستانه ۶۰ هزار تومان 

است. بنابراین گواهی سپرده حتی یک مُسکن یک ماهه هم برای بازار ارز نبود.
علامت اجرای این اقدامات از ســوی بانک مرکزی این پیام را به جامعه می دهد که 
در آینده نرخ دلار بیشتر می شود در گذشته هم هر زمان که حراج سکه یا پرداخت و 
ثبت نام سکه صورت گرفت شاهد تبعات منفی آن در بازار ارز و سکه بودیم. تا کنون 
چند بار از حراج سکه استفاده کردیم اما علامتی که به جامعه داد این بود که اوضاع 

مساعد نیست و همین باعث التهاب شد.
بانک مرکزی کنونی که می گوید بازار آزاد ارز را قبول ندارد و به رسمیت نمی شناسد 
چطور ســکه را با دلار ۹۳ هزار تومانی حراج کرد؟ عملًا در حراج روز یکشــنبه ســکه 
با دلار نرخ ۹۳ هزار تومانی به حراج رســید. قیمت نهایی ربع ســکه در حراج حدود 
۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود که در فرمول محاسبه نرخ سکه، با این قیمت به 
دلار ۹۳ هزار تومان می رســیم. اما اگر نرخ دلار را همین نرخ ۶۰ هزار تومانی بازار 
آزاد حراج می کردند در حراج قیمت ســکه به ۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان می رســید.
بانــک مرکــزی حتی با دلار ۶۰ هزار تومانی هم ســکه را حراج نکرد بانک مرکزی 
که می گوید نرخ دلار در بازار آزاد تلگرامی است و دلار ۴۲ هزار و ۸۰۰ تومان مرکز 

مبادله نرخ مرجع بوده اما حراج را با دلار ۹۳ هزار تومانی انجام داد. 
سؤال از بانک مرکزی این است؛ شما که می گوید نرخ دلار در بازار آزاد وجود ندارد 
و این ارقام در بازار آزاد انحرافی اســت چگونه می پذیرید که حراج ســکه با نرح دلار 

۹۳ هزار تومانی انجام شود؟
معتقدم که با این نرخ ۹۳ هزار تومان دلار از حراج های بعدی اســتقبال نخواهد شــد. 
هر چند در حراج اول اســتقبال بالا بود اما مردم به تدریج آگاه می شــوند و این عدد 
بــرای مــردم و خریدار نباید جذاب باشــد اما اگر حراج با نــرخ ۶۰ هزار تومان انجام 
می شــد و قیمت ســکه در حراج به ۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان می رســید اســتقبال 

مردم ادامه پیدا می کرد. 
موضوع مهم این است که در گذشته یک بار از این ابزار رونمایی شد و پس از حراج از 
آن مالیات هم گرفته شد و الان هر چند که اعلام شده سکه های حراج شده مشمول 
مالیات نمی شــوند اما این نگرانی همچنان وجود دارد چراکه در دور قبلی هم اعلام 
شــده بود که مالیات اخذ نمی شــود اما پس از انجام حراج مالیات گرفته و این خطای 

سیاست گذار شد که امتیاز این ابزار را در گذشته سوزاند.
معتقــدم کــه ایــن حراج علامت منفی به بازار و جامعه خواهد داد چراکه حراج با دلار 
۹۳ هــزار تومانی ارزش گذاری شــد و این بــا ادعای بانک مرکزی که حتی دلار ۶۰ 
هــزار تومانــی را قبول ندارم، تناقض دارد و علامت منفی آن را در می توان انتظارات 

تورمی دید.

به کار بســتن اســتراتژی های مــدون و ابراز خلاقیت، 
نوآوری، بهبود روشــها، ارتقای کیفیت، توسعه و سرمایه 
گذاری های بلند مدت و ... کلید حل بســیاری از مســائل 
حوزه هــای مختلــف مدیریتی برای صنایع کشــورها 
معرفی شــده اســت. این مهم جز در پرتو حکمرانی مؤثر 
برای حل مسائل و پاسخ به چالش های صنعتی، خدمات 
و محصول مطلوب میســر نخواهد بود. حمل ونقل ریلی 
یکی از شــاخصه های مهم اقتدار اقتصادی در کشــورها 
محســوب می شــود. امروزه صنعت حمل ونقل ریلی با 
مســائل متنوع و متفاوتی در بخش های مدیریتی و فنی 
روبروست لذا برای ارتقای سطح کیفی خدمات راه آهن، 
مدیــران ناگزیر از انعطاف پذیری برای ایجاد پیوند مؤثر 
با محدودیت های مرتبط با منابع مالی هســتند. در این 
راســتا بهره گیری از مدل هــای حکمرانی خوب یکی از 
راه های کاهش مشــکلات و افزایش ســهم بازار برای 
این صنعت بوده اســت. در نظام های حکمرانی تأکید بر 
ترکیب متناسب مدیریت ریلی با جامعه باید اولین هدف 
برای تولید بهینه خدمات راه آهن باشــد. مدیریت عالی 
حمل ونقل ریلی با توجه به کمبود نقدینگی و سرمایه های 
نقد شونده بکوشد در تعامل خود با بخش های خصوصی 
و دولتی در چارچوب سیاســت های حاکمیتی در راستای 
رونق خدمات و افزایش سهم بازار ارتباط مؤثر و پیوستگی 

اثرگذار ایجاد نماید.
طبیعتــاً توســعه ریلی نیازمند توجه بــه عواملی ازجمله 
سیاســت های دولت، شــیوه مشارکت بخش خصوصی و 
توجه به روند جهانی شدن و تأثیر آن بر توسعه حمل ونقل 
ریلی اســت. در رویکردهای ســنتی دولت ها ارائه دهنده 
خدماتــی چون رفاه و امنیت بوده اند که رشــد راه آهن به 
ابعاد رفاهی جامعه منتهی می شــود اما در نگرش مدرن 
دولت یک نهاد تسهیلگر برای توسعه و بهبود شبکه ریلی 
است. از سوی دیگر توسعه شهرها و چالش های مرتبط با 
ترابری کالا و مسافر ضرورت بهره وری از طریق استقرار 
شیوه های نوین حکمرانی را ضروری می سازد. گستردگی 
و تنــوع مناطــق جغرافیایی تحت پوشــش و لزوم ایجاد 
محیطی مولد برای ایجاد کارایی و بهره وری در راســتای 
افزایش ســهم بازار حمل ونقل ضروری می سازد. ازاین رو 
طراحی و اســتقرار راهبردهای بهبود شبکه ریلی بیش از 
گذشــته ضروری می نماید. در این خصوص راهبردهای 
جامعه محور، راهبردهای سرمایه محور و راهبردهای آینده 
محور برای توسعه راه آهن، اهداف ملی را برای رفاه عموم 
مدنظر قرار می دهد. حکمرانی ریلی نگرشــی بیرون گرا 

دارد که شامل فرآیندهای رشد و توسعه راه آهن است. تغییر 
رویکرد دولت برای ایجاد بهره وری در راه آهن مســتلزم 
ایجاد تغییری اســت که در آن نقش بخش خصوصی در 
تأمین منابع مالی و سیاست های مرتبط با حمایت از رشد 
علاوه بر مالکیت در مدیریت نیز برجسته می گردد. در این 
بین اعمال حکمرانی در زمینه های ریلی به جایگاه نوآوری 
و خلاقیت در چرخه بهره وری و افزایش ســطح کیفیت 
خدمات مســتلزم توسعه چشم اندازها، تقویت شبکه های 
نوآور در میان بخش های مختلف صنعت حمل ونقل ریلی، 
تأمیــن منابع مالی، مدیریت یکپارچه حمل ونقل عمومی 
و ایجــاد ائتلاف میان ســه نهاد دولــت، جامعه و بخش 
خصوصی برای اداره راه آهن در راســتای پاســخ گوئی به 
مقتضیــات جامعه را نشــان می دهد کــه این مهم نیز از 
طریق پیش بینی نیازها و خواسته های عمومی مردم و ارائه 
برنامه برای گسترش شبکه ریلی متناسب با شهرهای در 
حال رشد بر اساس خواسته های گروه های ذی نفع است. 
سیاست های تمرکززدایی از سوی دولت و ایجاد ظرفیت 
برای رونق بخشی به وضعیت حمل ونقل و نیل به مدیریت 
شــبکه ریلی در راستای برآوردن خواسته های شهروندان 
اســت. حکمرانی خوب در بخش صنعت حمل ونقل ریلی 
ناظر بر اهتمام دولت در برآوردن خواسته های شهروندان از 
طریق ایجاد بسترهای اجتماعی در این حوزه با بهره گیری 
از پتانســیل بخش خصوصی اســت. تنها در این صورت 
اســت که ســایر کنشگران از منافع حاصل از بهره وری در 
صنعت حمل ونقل ریلی بهره برده و از رشد در این عرصه 
حمایت و پشــتیبانی می نمایند و نخبگان نیز می کوشــند 
بــا بهره گیری از ظرفیت های حکومت و بخش خصوصی 
از طریــق ایجــاد کارایی و مزیــت رقابتی در این عرصه، 
معادله را به سود صنعت حمل ونقل ریلی تغییر دهند نیل 
به اهداف بهره وری برای یک حکمرانی خوب ویژگی های 
قابل تصوری از جمله توافق گرا بودن، اثربخشی و کارایی، 
پاسخگو بودن، قانون مداری، شفافیت، مشارکت و مسئول 
بودن صنعت حمل ونقل ریلی درون شهری و برون شهری 
و فرایندهــا همــکاری دولت، در چارچــوب یک کنش 
جمعی مقدور می ســازد که درنتیجه اعتماد، انســجام و 
روابط متقابل را اســتحکام می بخشــد. دراین بین صنعت 
حمل ونقل ریلی به عنوان یکی از زیرســاخت های اصلی 
کشــور برای جابجایی کالا و مســافر در تمامی جغرافیای 
کشور نیازمند توسعه ظرفیت و جذب بیشتر کالا و مسافر 
اســت که بتواند چالش های کشــور را در شرایط تحریم از 
طریق طراحی ســازوکارهای مناسب حکمرانی و افزایش 
ظرفیت اقتصادی، رفاهی، امنیت و ایمنی بهبود بخشــد. 
حکمرانی ســالم دربرگیرنده ویژگی های هنجاری، فنی 
و عقلائی اســت که ارزش های ساختاری جامعه را لحاظ 
نمــوده و به هماهنگــی و ارائه خدمات مؤثر برای جامعه 

منتهی می گردد.

در نهمین همایش مالی اسلامی مطرح شد؛

بهره گیری از ابزارهای مالی اسلامی در راستای کنترل تورم

وحید شقاقی شهری
کارشناس اقتصادی

سید ابوالفضل بهره دار 
روزنامه نگار

نهمین همایش مالی اســلامی با تکیه بر توســعه صنعت 
مالی اســلامی و تاکید بر مهار تورم و رشــد تولید، با حضور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس سازمان بورس، رئیس 
انجمن مالی اســلامی ایران و رئیس شــورای فقهی بانک 

مرکزی برگزار شد.
علی صالح آبادی رئیس انجمن مالی اسلامی ایران اظهار 
کرد: »این همایش با اســم توســعه صنعت مالی اسلامی با 
تاکید بر مهار تورم و رشد تولید برای نهمین بار برگزار شد.«

صالــح آبــادی در ادامه افزود: »اقدامات مهم این انجمن با 
اخذ ISE بین الملل با حمایت دانشگاه های برتر کشور و 
نهادهای مالی تأســیس شــد. این انجمن در سه سال اول 
فعالیت خود، بالاترین شیب رشد را در بین انجمن های علمی 
تازه تأسیس تحت نظارت وزارت علوم داشته و از سال ۹۶ تا 
به امروز همواره رتبه A را در بین ارزیابی کسب کرده است.«

رئیس انجمن مالی اســلامی ایران تصریح کرد: »از دیگر 
اقدامات مهم این انجمن، ایجاد پایگاه مالی اسلامی است. 
هفت دوره DBA و MBA با حضور ۱۹۰ دانش پذیر و 
دیگر دوره ها به کمک ســازمان بورس و دانشگاه ها برگزار 
شــده اســت. تفاهم نامه های بین المللی و تأســیس اولین 
نمایندگــی AAOIFI در ایران از دیگر دســتاوردهای 

این انجمن است.«
پیشنهاد کارگروه مشترک از سمت وزیر اقتصاد ��

سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی هم در 
ادامه همایش اظهار کرد: »پیشــنهاد می شــود کارگروهی 
مشترک با حضور معاون وزیر دارایی، معاون بانک مرکزی، 
ســازمان بورس، بیمه مرکزی و نظام تأمین مالی تا پایان 
فروردین ماه با نتایج نهایی را به معنای سیاستی و همچنین 
مشارکت مقام پژوهشگاهی با نهادهای سیاستی را منتشر 
کــرده تا در انجمن مالی ســال آینــده بهتر از انجمن امروز 

اقدامات مهمی را انجام دهیم.«
نگاه بلندمدتی و آشنایی با ریسک های سرمایه گذاری  ��

زمینه ساز توسعه اقتصادی کشور است
در ادامه برگزاری نهمین همایش مالی اســلامی، آیت الله 
مصباحی مقدم رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی گفت: 
»بنده بر اجرای مالی اســلامی تاکید داشــتم و این بخش، 
در حال حاضر، جایگاه قانونی پیدا کرده است. منابع مالی و 
ابزارهای مالی اسلامی با هدف جلوگیری از نشت این منابع 

به فعالیت های بورس بازانه و مهار تورم است.«
وی در ادامه افزود: »افزایش ســرمایه شــرکت های دانش 
بنیان باعث بهره وری بیشــتر و ارزش افزود بیشــتر، اوراق 
ودیعه برای جمع آوری و جذب نقدینگی و مهار تورم، اوراق 
گام بــرای تأمین مالی زنجیــره، از ابزارهای مختلف مالی 

اسلامی جهت مدیریت و کنترل تورم است.«
رئیس شورای فقهی بانک مرکزی: »بازدهی سرمایه گذاری 
بر بازار سرمایه در بلندمدت بیش از بازدهی بازارهای موازی 
بوده و سرمایه گذاران باید با نگاه بلندمدت و همچنین آشنایی 
با ریسک این بازار سرمایه گذاری، ترغیب شوند تا به توسعه 

اقتصادی کشور کمک شود.«
ابزارهای مالی اسلامی به تنهایی نمی توانند تاثیرگذار  ��

باشند!
گفتنی است علی استاد هاشمی، رئیس کل بیمه مرکزی، با 
اشاره به درگیری اقتصاد ایران با تورم ساختاری گفت: »اگر 
نتوانیم افزایش نقدینگی را به ســمت تولید هدایت کنیم و 
بودجه دولت با ناترازی بسته شود )که این اتفاق به کرار رخ 
داده است( موجب تورم می شود و دولت به سمت استقراض 

از بانک ها می رود.«
استاد هاشمی ادامه داد: »ابزارهای مالی اسلامی به تنهایی 
نمی توانند تاثیرگذار باشند، باید بعد ساختاری اصلاح شود. 

بورس کالا و ابزارهای بورس کالا کمک دیگری به تولید 
و اقتصاد واقعی کرد.«

رئیس کل بیمه مرکزی افزود: »اگر سه رکن بازار مالی هر 
کشــور بازار ســرمایه، بیمه و پول را در نظر بگیریم، در این 
میان، صنعت بیمه ایران همزمان با بازار سرمایه و پول رشد 
نکرده اســت. علی رغم اینکه بیمه، از ســال ۱۳۱۴ تأسیس 
شده است، اما رشد چشمگیری نداشت. ما در صنعت بیمه 
ارتباطی بســیار زیادی را بــا بورس و بانک ایجاد می کنیم 

و ابزارهای بیمه می تواند به رشد اقتصادی کمک کند.«
حــق بیمه های دریافتــی از مردم بایــد در بورس  ��

سرمایه گذاری شود
استاد هاشمی تصریح کرد: »مهم ترین فعالیت بیمه ریسک 
است که شرکت های بزرگ بیمه ای در سطح جهان داریم 
که بیمه اتکایی خود را انجام می دهند و ما با وجود تحریم 

امکان اشتراک این فعالیت را نداشتیم.«
وی بیان کرد: »اقدام مهم کشــور ما این اســت که همه 
صنعت ها بیمه دارند و همچنین شرکت فراگیر بیمه اتکایی 
تأسیس می کنیم که تمام صنعت ها اقدام به سرمایه گذار و 

خرید سهام بیمه شوند.«
رئیــس کل بیمــه مرکزی افزود: »اقدام دیگر اســتفاده از 
ابزارهای نوین بازار ســرمایه اســت ک شرکت ها اقدام به 

دریافت اوراق کرده اند.«
اســتاد هاشمی در اظهار داشت: »با حق بیمه های دریافت 
شــده از مردم چون خســارت را باید در بازه های بلندمدت 
پرداخت کرد، این حق بیمه باید حتماً سرمایه گذاری شود، 
ایــن امــر موجب کنترل تورم و نقدینگی به اقتصاد داخلی و 
تولید وارد می شود. شرکت های بیمه را تشویق می کنیم که 
در اوراق ســرمایه گذاری کنند و بیمه های عمر را به ســمت 

صندوق های طلا هدایت کرده ایم.«


